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Turismul îºi revine dupã pandemie, dar
se pregãteºte pentru efectele rãzboiului

D
upã doi ani de pandemie, în
care unul dintre cele mai lo-
vite sectoare a fost turismul,
în sezonul estival 2022 ace-
sta ºi-a revenit, în mare par-
te, aproape de valorile din
2019, însã nu toþi operatorii

sunt optimiºti cu privire la ceea ce va
urma, în contextul în care inflaþia este pe
un trend accelerat de creºtere, preþurile
utilitãþilor ºi combustibilului ma-
jorându-se într-un ritm alert ºi
continuu.

Potrivit lui Dumitru Luca,
Preºedintele Asociaþiei Naþiona-
l e a Agen þ i i l o r de Tur i sm
(ANAT), firmele din zona de tu-
rism ºi HORECA au înregistrat,
anul trecut, o scãdere de circa
57% faþã de 2019. Cifra de aface-
ri cumulatã a agenþiilor de turism a scã-
zut cu 69%, în 2020 faþã de 2019, de la
2,335 miliarde lei la 727,5 milioane lei.
Astfel, în 2020, România a înregistrat
cea mai mare scãdere din Uniunea Euro-
peanã, în domeniul turismului. „Agen-
þiile de turism au reuºit sã se adapteze ºi
sã reziste, deºi cu greu. ªi-au restrâns co-
sturile, ºi-au restrâns activitatea, au re-
nunþat, din pãcate, la bunã parte din per-
sonal. Dar au trecut mai mult decât ono-
rabil aceastã perioadã de pandemie.
Ceea ce dovedeºte cã agenþiile de turism
au ajuns la maturitate”, ne-a precizat

domnia sa, apreciind cã turismul intern
ºi-a revenit în mare mãsurã datoritã rein-
troducerii voucherelor de vacanþã pen-
tru sectorul bugetar.

ªeful ANAT a atras atenþia cã anul
2022 este marcat de noi provocãri pentru
industria turismului, ce nu au legãturã cu
pandemia - rãzboiul din Ucraina, inflaþia
galopantã, creºterea preþurilor în dome-
niul utilitãþilor, problemele generate de

anumite companii aeriene.
La acestea s-a adãugat, re-

cent, lovitura datã de Blue Air,
prin suspendarea zborurilor pe o
anumitã perioadã de timp, care
deja a fost extinsã. Compania
româneascã de aviaþie a fãcut
anunþul în cadrul unui comuni-
cat sec, fãrã niciun avertisment
prealabil cãtre turiºti, afecând,

astfel, mii de oameni care se aflau deja în
aeroporturi, dar ºi pe cei care aveau zbo-
ruri programate. În mare parte, românii
care se aflau în alte þãri ºi urmau sã se
întoarcã în România cu Blue Air au fost
repatriaþi de agenþiile turistice. Turopera-
torii considerã cãderea Blue Air ca fiind o
adevãratã tragedie pentru piaþa de profil.

În ceea ce-i priveºte pe turiºti, cererea,
în acest moment, este pe o pantã ascen-
dentã, pentru care posibilitãþile de oferta-
re, pe unele destinaþii, sunt limitate, mai
ales cã pandemia a redus cu mult persona-
lul pentru zona de aviaþie, servicii hote-

liere, transferuri.
Turiºtii români au redescoperit mult

mai bine România, în timpul pandemiei.
Însã ridicarea restricþiilor i-a fãcut sã-ºi
doreascã din nou sã cãlãtoreascã în strãi-
nãtate ºi, astfel, destinaþiile domestice au
fost nevoite sã lupte din greu cu cele ex-
terne pentru aceiaºi turiºti. Românii vor
sã exploreze, sã descopere zone cât mai
îndepãrtate, sã se bucure de sejururi, sã ia
contact cu mai multe atracþii în cadrul cir-
cuitelor de grup. Pe lângã destinaþiile cele
mai cãutate - Turcia, Bulgaria, Grecia -,
românii merg tot mai mult în zone exotice
precum Maldive, Mexic, Kenya, Bali,
Malaezia, Singapore,Thailanda, Au-
stralia, Tanzania, Peru, subliniazã Sorin
Stoica, CEO Eturia. În acest context, sur-
sele citate considerã cã avem nevoie de o
strategie coerentã de promovare a desti-
naþiilor româneºti.

Denisa Oprea, director de marketing
la Hello Holidays, susþine cã litoralul
românesc se îmbunãtãþeºte de la un an
la altul. Sudul este zona cu cele mai
multe transformãri, hoteluri renovate ºi
cu mai multe facilitãþi pentru turiºtii
adulþi ori copii, servicii mai bune. În
Mamaia oferta de cazare s-a diversifi-
cat prin apariþia unor hoteluri cu o capa-
citate mai micã de cazare ori a aparta-
mentelor de închiriat în regim hotelier.
Sunt investiþii ºi în infrastructurã, zone
de promoneadã, faleze, s-au deschis

multe zone de relaxare, distracþie. Cu
toate acestea, clasamentul staþiunilor
preferate de români pentru sejurul de
varã, raportat la numãrul total de rezer-
vãri al agenþiei Litoralulromanesc.ro, a
suferit modificãri, Eforie Nord de-
vansând Mamaia. „Practic, în compara-
þie cu sezonul 2021, Eforie Nord a înre-
gistrat o creºtere a rezervãrilor de la
22,7% la 27,6%, în vreme ce în Mamaia
scãderea a fost de la 30,7% la 26%, ci-
frele corelate arãtând cã turiºtii care
obiºnuiau sã meargã în Mamaia au mi-
grat cãtre staþiunile din sud, în special
cãtre Eforie Nord”, aratã Ionuþ Nedea,
ownerul agenþiei Litoralulromanesc.ro.

Întreaga industrie a serviciilor este af-
cetatã de criza de personal, motiv pentru
care se apeleazã tot mai des la angajaþi din
afara Uniunii Europene, respectiv din
India, Bangladesh, Nepal etc.

În acelaºi timp, suspendarea tempo-
rarã a zborurilor de cãtre compania ae-
rianã Blue Air a afectat semnificativ
agenþiile de turism din România. Supli-
mentar faþã de mãsurile de crizã între-
prinse de Guvernul României, acestea
au asigurat din fonduri proprii repatrie-
rea turiºtilor, onorând astfel contractele
încheiate pentru pachetele de servicii de
cãlãtorie, în ciuda tuturor pierderilor de
ordin financiar suferite ºi a improbabili-
tãþii de a recupera sumele într-un termen
rezonabil. n

Constantin-Daniel Cadariu (foto), Ministrul
Antreprenoriatului ºi Turismului, susþine iniþiativa
ANAT privind instituirea unui fond de garantare,
care sã asigure vacanþele organizate, atunci când
acestea sunt afectate de cãtre un colaborator.
Oficialul a declarat: "Ne-am luat angajamentul
facilitãrii unei întâlniri cu factorii interesaþi de
instituirea unui fond de garantare a pachetelor de
servicii de cãlãtorie, necesar atât pentru siguranþa
turiºtilor, cât ºi pentru redobândirea credibilitãþii
industriei. Acum cã acest lucru s-a întâmplat, nu
ne rãmâne decât sã încercãm transpunerea
soluþiilor identificate în practicã. Respectiv, fiind
vorba de o schemã privatã de garantare, aºa cum
prevede directiva europeanã, aplicatã la nivel
naþional prin OG nr. 2/2018, o variantã plauzibilã
ar fi crearea unui program în cadrul FNGCIMM,
pe modelul IMM Invest. Vom continua discuþia ºi
cu Ministerul Finanþelor ºi contãm pe sprijinul
oferit, în speranþa cã vom reuºi într-un timp cât
mai scurt sã conturãm imaginea de ansamblu a
acestei propuneri, ca ulterior sã facem toate
demersurile premergãtoare implementãrii".

EMILIA

OLESCU
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România turisticã - pe
o pantã ascendentã

(Interviu cu domnul Constantin-Daniel Cadariu, ministrul Antreprenoriatului ºi Turismului)

l “Restartarea turismului inþernational la nivelul de dinainte de pandemie va avea loc, probabil, în 2024-2026” l “La sfârºitul anului,
România va fi prezentã la trei manifestãri expoziþionale internaþionale - WTM Londra, Tour and Travel Varºovia ºi IBTM Barcelona”

Reporter: Unde se aflã turismul
românesc dupã mai bine de doi ani
de pandemie ºi restricþii?

Constantin-Daniel Cadariu:

Dupã mai bine de doi ani de pande-
mie, putem spune cã turismul rom-
ânesc se aflã într-un proces amplu
de revitalizare. Odatã cu elimina-
rea restricþiilor impuse de pande-
mie, cererea turisticã internã a cre-
scut considerabil. Conform datelor
furnizate de Institutul Naþional de
Statisticã, observãm cã România a
înregistrat, în primele ºapte luni ale
acestui an, o creºtere a numãrului
de vizitatori cu 25,5% faþã de ace-
eaºi perioadã a anului trecut.
Aºadar, în perioada ianuarie - iulie
2022, sosirile turiºtilor români au
reprezenta t 86,3%, adicã
5.097.600 de persoane, iar sosirile
turiºtilor strãini au înregistrat un
procent de 13,7%, respectiv
809.500. Amintim cã, la iniþiativa
MAT, a fost reluatã mãsura de acor-
dare a voucherelor de vacanþã emi-
se în ianuarie 2019 - decembrie
2020 pentru angajaþii din sectorul
bugetar, mãsurã care a contribuit la
refacerea capacitãþii de muncã ºi la
stimularea circulaþiei turistice in-
terne.

Reporter: Ce mãsuri a luat sta-
tul pentru susþinerea turismului
românesc în pandemie?

Constantin-Daniel Cadariu:

Ministerul Antreprenoratului ºi
Turismului a derulat în cele nouã
luni de activitate o serie de progra-
me care sã vinã în sprijinul opera-
torilor economici din industria tur-
simului românesc, în contextul
pandemiei COVID-19. Prin sche-
mele de ajutor de stat derulate de
MAT (atât HoReCa 1 cât ºi M2),
s-au fãcut plãþi cãtre HoReCa în
valoare de 796.600.000 euro, su-
plimentar faþã de ºomajul tehnic
asigurat de Guvernul României ºi
de programul Kurzarbeit. De ase-
menea, amintim cã, în cadrul celei
de-a doua etape a Mãsurii 1, “Mi-
crogranturi acordate din fonduri
externe nerambursabile”, din ca-
drul schemei de ajutor de stat,
17.368 de aplicanþi acceptaþi au be-
neficiat de maxim 2.000 euro/be-
neficiar, schema fiind bugetatã din
sumele rãmase neutilizate în cadrul
pr imei ses iuni , respect iv
100.000.000 euro, dintre care
85.000.000 euro din POC
2014-2020 ºi 15.000.000 euro din
cofinanþarea de la bugetul de stat.

Reporter: Ce alte mãsuri aveþi
în vedere pentru perioada care ur-
meazã?

Constantin-Daniel Cadariu:

În aceste momente lucrãm împreu-
nã cu mediul asociativ din indu-
stria ospitalitãþii ºi încercãm opera-
þionalizarea programului HoReCa
2 pe cadrul temporar Ucraina,
astfel încât sã poatã fi compensate
anumite pierderi pe care aceºtia le
resimt în contextul creºterii preþu-
rilor utilitãþilor.

Reporter: Cum promoveazã
statul turismul românesc pe plan
internaþional?

Constantin-Daniel Cadariu:

În primul rând, o prioritate a fost

declararea sectorului de turism ca
domeniu strategic al economiei na-
þionale. Am reuºit acest lucru odatã
cu adoptarea reformei Organizaþii-
lor de Management al Destinaþiilor
(OMD), prin O.U.G. Noile structu-
ri care vor fi dezvoltate la nivel lo-
cal, judeþean, regional ºi unul la ni-
vel naþional vor avea misiunea de a

promova România turisticã la înal-
te standarde.

Trebuie sã fim conºtienti, toto-
datã, cã în ultimii 30 de ani statul
nu ºi-a atins aceastã þintã. Prin ur-
mare, OMD-urile vor fi formate
din mai mulþi factori interesaþi, cu
atribuþii în acest domeniu, respec-
tiv operatori economici privaþi,
asociatii, federaþii, patronate de
profil, persoane din domeniul aca-
demic ºi chiar din instituþiile
mass-media, alãturi de U.A.T-uri.

Însã, pânã la înfiinþarea ºi opera-
þionalizarea acestor structuri a fost
înfiinþat Consiliul de Brand Turi-
stic Naþional format din cinci spe-
cialiºti din cadrul MAT ºi 24 din
partea mediului privat care au
gândit un plan de acþiuni de promo-
vare pentru perioada urmãtoare:

- campaniile de promovare inte-
gratã TV-online a României ca de-
stinaþie turisticã, potrivitã pentru
city-break, prin intermediul for-
matorilor de opinie pentru turiºtii
strãini;

- operaþionalizarea portalului
unic romania.travel.

Totodatã, Ministerul Antrepre-
noriatului ºi Turismului, în colabo-
rare cu structurile asociative, a fi-
nalizat schema de ajutor de mini-
mis privind susþinerea operatorilor

din turism pentru dezvoltarea acti-
vitãþii de incoming, care are ca
scop stimularea creºterii numãru-
lui de vizitatori strãini în România,
precum ºi prelungirea sejururilor
acestora.

Numãrul maxim al operatorilor
economici care vor beneficia de
sprijin se estimeazã la 1.200, iar

valoarea totalã a ajutoarelor care
pot fi acordate în cadrul schemei de
ajutor de minimis, în limita credite-
lor bugetare ºi de angajament apro-
bate anual prin legea bugetului de
stat.

De asemenea, Ministerul Antre-
prenoriatului ºi Turismului urmea-
zã sã reia participarea la o serie de
târguri ºi expoziþii internaþionale
de turism, cu stand de þarã.

Reporter: Cum se pregãteºte
pentru urmãtoarele târguri ºi expo-
ziþii din afara þãrii?

Constantin-Daniel Cadariu:

La sfârºitul anului, România va fi
prezentã cu stand naþional la trei
manifestãri expoziþionale interna-
þionale, respectiv WTM Londra,
Tour and Travel Varºovia ºi IBTM
Barcelona, iar pe plan intern, va
participa la Ediþia de toamnã a
Târgului de Turism al României
din perioada 10-13 noiembrie
2022.

Conceptul de participare este
creat de Consiliului de Brand Turi-
stic Naþional ºi se va promova
componenta de city break, cu pre-
cãdere pe oraºele cu aeroport inter-
naþional din cele opt regiuni istori-
ce. Am lucrat împreunã la un con-
cept care sã aducã plus valoare de-
stinaþiilor turistice ºi am luat în
considerare specificul fiecãrui
eveniment. Sper ca în curând sã pu-
tem da publicului informaþii cu pri-
vire la partea vizualã a standurilor.
Este un efort susþinut ºi nu am mai
lãsat lucrurile în baza inerþiei sau a
principiului “merge ºi aºa”. Târgul
de la New York a fost o învãþãturã
pentru noi toþi ºi o lecþie pe care am
învãþat-o.

Ideea de promovare se va axa in-
clusiv pe Brandul turistic naþional

„România, Exploraþi Grãdina Car-
paþilor”.

Reporter: Care sunt prioritãþile
ministerului de resort pentru dez-
voltarea turismului?

Constantin-Daniel Cadariu:

Una dintre prioritãþile ministerului
pentru dezvoltarea turismului rom-
ânesc o reprezintã modernizarea ºi
dezvoltarea staþiunilor balneare ºi
balneoclimatice. În acest sens, la
sfârºitul lunii iunie a acestui an, am
lansat în consultare publicã sche-
ma de minimis care va susþine dez-
voltarea afacerilor din aceste zone
unde regãsim resurse naturale tera-
peutice, iar în perspectivã ne dorim
ca destinaþia România sã devinã tot
mai competitivã ºi atractivã pe
plan internaþional. Aceasta se aflã,
în prezent, în proces de avizare in-
terministerialã.

Înfiinþarea OMD-urilor repre-
zintã, de asemenea, o reformã mult
aºteptatã pentru turismul din Rom-
ânia. MAT a reglementat Procedu-
ra de avizare a Organizaþiilor de
Management al Destinaþiei prin
Ordinul de Ministru, fiind publica-
tã în luna august ºi în Monitorul
Oficial.

OMD-urile vor derula o serie de
activitãþi care vor avea ca obiectiv
coordonarea procesului de realiza-
re ºi implementare a brand-ului de-
stinaþiei, precum ºi a strategiei de
dezvoltare ºi marketing turistic,
dar ºi la încheierea de parteneriate
cu alte destinaþii apropiate geogra-
fic sau tipuri de produse turistice,
în vederea creºterii competitivitãþii
regionale.

De asemenea, trebuie sã amin-
tim cã, anul acesta, în ceea ce pri-
veºte bugetul prevãzut pentru H.G
nr. 558/2017 privind aprobarea
Programului pentru dezvoltarea
investiþiilor în turism - Masterpla-
nul investiþiilor în turism – ºi a cri-
teriilor de eligibilitate a proiectelor
de investiþii în turism, este de 100
de milioane lei credite bugetare ºi
500 de milioane lei credite de anga-
jament

În ceea ce priveºte actualul pro-
iect de H.G privind aprobarea Pro-
gramului pentru dezvoltarea inve-
stiþiilor în turism, aflat în dezbatere
publicã, vor fi realizate solicitãri
de buget pentru anul 2023, în baza
proiectelor care vor fi adoptate prin
ordin de ministru.

Reporter: Câþi turiºti au sosit în
þara noastrã în acest sezon ºi câþi
turiºti români au plecat în destinaþii
internaþionale? Cum se situeazã
aceste cifre faþã de cele din 2019?

Constantin-Daniel Cadariu:

Numãrul de români care au ales sã
îºi petreacã anul acesta vacanþele
în destinaþiile locale se aproprie de
cel aferent anului 2019, considerat
cel mai bun an pentru turismul
românesc. Adevãrata cifrã de refe-
rinþã nu trebuie sã fie 2019, ci 10%
din PIB. Chiar ºi în cel mai bun an,
turismul a reprezentat 2,9% din
PIB. Atât statul, cât ºi mediul pri-
vat trebuie sã depunã efoturi pentru
a creºte relevanþa industriei în ter-
meni macroeconomici.

Conform Institutului Naþional
de Statisticã, în perioada ianua-
rie-iulie 2022, 5.907.100 de perso-
ane ne-au vizitat þara, dintre care
5.097.600 de români ºi 809.500 de
strãini, comparativ cu anul 2019,
aceeasi perioadã, când þara noastrã
a înregis t ra t un numãr de
7.267.000 de turiºti, dintre care
5.759.900 români ºi 1.507.700
strãini. Durata medie a ºederii pe
anul 2019 a fost, în rândul turiºtilor
români, de 2,2 zile, iar în rândul
turiºtilor ºtrãini de 2 zile, compara-
tiv cu anul 2022, unde durata me-
die a ºederii în rândul turiºtilor
români a este de 2,1 zile, iar în
rândul turiºtilor strãini de 2,2 zile.

Se poate observa faptul cã, în
urma celor doi ani de pandemie,
România, din punct de vedere turi-
stic, se aflã pe o pantã ascendentã.

Reporter: Cât de mult a reuºit
turismul românesc sã se reabiliteze
în acest an ºi ce perspective are
acesta?

Constantin-Daniel Cadariu:

Pandemia a afectat turismul incre-
dibil de mult, însã în ciuda provo-
cãrilor economice ºi geopolitice
din ultimii ani, turismul românesc
se apropie de nivelul pre-pande-
mic. Încã de la începutul anului
2022, în luna ianuarie, numãrul
turiºtilor strãini a crescut cu
56,5%, comparativ cu aceeaºi lunã
a anului trecut (sursa INS ).

De asemenea, în ceea ce priveºte
disponibilitatea turiºtilor de a cãlã-
tori intern a crescut în ultima vre-
me.

Suntem conºtienþi cã restartarea
turismului inþernational, la nivelul
de dinainte de pandemie, va avea
loc, cel mai probabil, în intervalul
2024-2026. Prognoza Organizaþiei
Mondiale a Turismului ne aratã cã,
dupã pandemia de COVID-19, in-
dustria îºi poate reveni total pânã în
2023-2024, însã luând în calcul si-

tuaþia actualã din energie ºi rãzbo-
iul de la graniþã, realitatea este cã
ne putem raporta abia la anul 2026.

Reporter: Unde ne aflãm pe
harta europeanã a turismului ºi ce-i
lipseºte domeniului în acest mo-
ment? Ce neajunsuri are legislaþia
de profil ºi care ar fi mãsurile nece-
sare pentru soluþionarea acestora?

Constantin-Daniel Cadariu:

România se bucurã de notorietate
turisticã la nivel european ºi repre-
zintã una dintre atracþiile turistice
de interes pentru turiºtii strãini.

România este þara cu foarte mult
potential turistic ºi cu o ofertã va-
riatã de turism. Menþionez cã Rom-

ânia dispune de turism montan, tu-
rism în Delta Dunãrii, turism de
agrement Marea Neagrã, turism
balnear cu locuri unde putem prac-
tica turismul medical ºi multe alte-
le.

Cultura, istoria, tradiþiile rom-
âneºti atrag turiºtii strãinii prin mo-
dul în care s-au pãstrat de-a lungul
a generaþii întregi. Turiºtii, atât cei
români, cât ºi cei strãini, sunt în cã-
utare de locuri lipsite de zgomotul
cotidian, de locuri în care sã se con-
tecteze cu natura, iar România este
una dintre þãrile care încã ºi-au pã-
strat caracterul natural.

Anul acesta, România a ocupat
locuri de cinste în topurile celor
mai bune þãri de vizitat. De exem-
plu, jurnalistii CNN Travel au in-
clus România pe lista destinaþiilor
europene datoritã Munþilor Apuse-
ni.

În luna iulie a.c, Comisia Euro-
peanã pentru Turism (CET) ºi TCI
Research poziþiona România pe lo-
cul al patrulea în clasamentul þãri-
lor cu cele mai bune recenzii online
oferite de turiºti.

Europe’s Best Destination anun-
þa, la începutul anului 2022, cã în
urma voturilor a 500.000 de turiºti
strãini, Oradea s-a clasat pe locul al
ºasele în topul preferinþelor. De
asemenea, dacã vorbim despre ga-
stronomia româneascã, România
ocupã locul al patrulea în topul ce-
lor mai apreciate 50 de gastronomii
din întreaga lume.

În ceea ce priveºte legislaþia de
profil, suntem conºtienþi cã trebuie
îmbunãtãþitã sau cel puþin adaptatã
condiþiilor actuale, iar Ministerul
Antreprenoriatului ºi Turismului
face demersuri constante în acest
sens, astfel încât sã corespundã ne-
voilor reale ale celor care activeazã
în domeniu. Operaþionalizarea
OMD-urilor va fi un test al parte-
neriatelor la toate nivelurile.

Reporter: Cum vã pregãtiþi
pentru criza care se întrevede, în
contextul unui rãzboi la graniþã, ce
aduce inflaþie, dobânzi crescute ºi
impredictibilitate?

Constantin-Daniel Cadariu:

Trebuie sã recunoºtem cã efectele
pandemiei încã se resimt. În plus,
parcurgem o perioadã dificilã,
având în vedere situaþia actualã din
energie ºi rãzboiul de la graniþã.
Cred cã fiecare dintre noi trebuie sã
ne responsabilizãm, atât cetãþenii,
cât ºi autoritãþile publice, pentru a

putea depãºi aceastã crizã.
Ministerul Antreprenoriatului ºi

Turismului face, în acest sens, de-
mersuri care sã vinã în sprijinul
operatorilor economici din turism.

De exemplu, operaþionalizarea
programului HoReCa 2 reprezintã
o prioritate. Având în vedere cã la
data de 30 iunie cadrul temporar
COVID a expirat, vom lucra un
nou cadru temporar, Ucraina.

Vom încerca sã includem printre
beneficiari ºi acele societãþi care au
ca activitate organizarea de eveni-
mente, care au fost excluºi sau uita-
þi la prima ediþie.

Reporter: Mulþumesc! n

Prin schemele de ajutor de stat derulate de MAT
(atât HoReCa 1, cât ºi M2), s-au fãcut plãþi cãtre

HoReCa în valoare de

796.600.000 euro,
suplimentar faþã de ºomajul tehnic asigurat de

Guvernul României ºi de programul Kurzarbeit".

Trebuie sã recunoºtem cã efectele pandemiei încã
se resimt. În plus, parcurgem o perioadã dificilã,

având în vedere situaþia actualã din energie ºi
rãzboiul de la graniþã. Cred cã fiecare dintre noi
trebuie sã ne responsabilizãm, atât cetãþenii, cât

ºi autoritãþile publice, pentru a putea depãºi
aceastã crizã".

La sfârºitul anului, România va fi prezentã cu
stand naþional la trei manifestãri expoziþionale

internaþionale, respectiv WTM Londra, Tour and
Travel Varºovia ºi IBTM Barcelona, iar pe plan

intern, va participa la Ediþia de toamnã a
Târgului de Turism al României din perioada

10-13 noiembrie 2022".
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ASOCIATII

“Turismul de incoming -
la jumãtate faþã de nivelul

din 2019”
(Interviu cu Dumitru Luca, Preºedintele Asociaþiei Naþionale a Agenþiilor de Turism – ANAT)

l “Agenþiile de turism au ajuns la maturitate“

Reporter: Unde se aflã turismul
românesc dupãmai bine de doi ani de
pandemie ºi restricþii?

Dumitru Luca: Începe sã-ºi revi-
nã, dar încã mai este mult pânã când
vom ajunge la nivelul anului 2019,
care este considerat ultimul an ”nor-
mal”, aºa cum îi spunem acum. Pen-
tru cã, ºi în 2022, dacã am scãpat de
restricþiile impuse de pandemie, am
primit alte provocãri - rãzboiul din
Ucraina, inflaþia galopantã, creºte-
rea de preþuri în domeniul utilitãþilor,
respectiv problemele generate de
anumite companii aeriene. Pe de altã
parte, turismul receptor, de inco-
ming, este încã la un nivel foarte
mic, anume la jumãtate faþã de cât
era în 2019.

Reporter: La ce nivel se ridicã
pierderile sectorului dupã criza sani-
tarã?

Dumitru Luca: IMM-urile din
zona de turism ºi HORECA au înre-
gistrat ºi în anul 2021 o scãdere de
circa 57% faþã de anul 2019. Pentru
comparaþie, scãderea cifrei de aface-
ri cumulate a agenþiilor de turism în
2020 faþã de 2019 a fost de 69%, de
la 2,335 miliarde de lei în 2019 la
727,5 milioane de lei în 2020. Vor-
bim, în concluzie, de pierderi foarte
mari.
Reporter: Cum au ieºit agenþiile tu-

ristice din perioa-

da de pandemie? Exista ºi

insolvenþe în domeniu din cauza

crizei sanitare?
Dumitru Luca: Din fericire, în

ultimii doi ani ºi jumãtate, am avut
doar douã insolvenþe notabile ale
unor agenþii de turism din România.
Este drept, sunt ºi alte agenþii de tu-
rism mai mici care ºi-au încetat acti-
vitatea, dar într-un mod decent, fãrã
a lãsa clienþi care sã nu fie serviþi.
Chiar pot spune cã, înainte de pande-
mie, au fost mai multe cazuri de in-
solvenþe. Agenþiile de turism au
reuºit sã se adapteze ºi sã reziste,
deºi cu greu. ªi-au restrâns costurile,
ºi-au restrâns activitatea, au renun-
þat, din pãcate, la bunã parte din per-
sonal. Dar au trecut mai mult decât
onorabil aceastã perioadã de pande-
mie. Ceea ce dovedeºte cã agenþiile
de turism au ajuns la maturitate.

În astfel de vremuri, oamenii simt
nevoia mai mult ca oricând de o
”umbrelã”, de un sprijin. Aceastã
”umbrelã” putând însemna cineva

care sã aibã grijã de tine, iar acela
poate fi angajatorul, consultantul,
medicul, avocatul etc. Agentul de tu-
rism este consultant, oferã soluþii,
variante, opþiuni. Agenþiile de tu-
rism nu mai sunt privite de mult
timp, în toatã lumea, de cãtre hotelie-
ri sau de cãtre companiile aeriene,
drept revânzãtori sau comisionari, ci
sunt vãzute drept parteneri, care pot
ºi au dreptul sã creeze pachete turi-
stice, sã ofere cât mai multe opþiuni
avantajoase clientului final. Consul-

tantul în turism
îþi oferã cele mai bune ºi mai eficien-
te variante ºi îþi scuteºte timpul de

cãutare. Plus cã agenþiile de turism
pot negocia tarife mai bune. Din pã-
cate, acest lucru încã nu este înþeles
de mulþi.

Reporter: Cât de mult a reuºit tu-
rismul românesc sã se reabiliteze în
acest an ºi ce perspective are acesta?

Dumitru Luca: Turismul intern
ºi-a revenit în mare mãsurã datoritã
reintroducerii voucherelor de vacan-
þã pentru sectorul bugetar, mãsurã ce
a contribuit mult la stabilitatea indu-
striei. Pe partea de turism intern,
românii au redescoperit mult mai
bine România, în timpul pandemiei.
Însã ridicarea restricþiilor i-a fãcut
sã-ºi doreascã din nou sã cãlãtorea-
scã în strãinãtate ºi astfel destinaþiile
domestice au fost nevoite sã lupte
din greu cu cele externe pentru, prac-
tic, aceiaºi turiºti. Evident cã unele
au câºtigat, altele au pierdut. În
schimb, pe partea de incoming sunt
multe de fãcut. Avem nevoie de o
strategie coerentã de promovare,
avem nevoie de Organizaþiile de
Management al Destinaþiei.

Reporter: Unde ne aflãm pe harta
europeanã a turismului ºi ce-i lip-
seºte domeniului în acest moment?
Ce neajunsuri are legislaþia de profil
ºi care ar fi mãsurile necesare pentru
soluþionarea acestora?

Dumitru Luca: Din pãcate, în
2020, am avut cea mai mare scãdere
din Uniunea Europeanã. Ascãzut fo-
arte mult numãrul de turiºti strãini,
dar noi oricum aveam puþini turiºti
strãini. Pe de altã parte, a scãzut ºi
durata medie de sejur, iar volumul de
încasãri a scãzut mult mai mult decât
scãderea numãrului propriu-zis de
turiºti. ªi în 2022, numãrul de turiºti
strãini este mult sub cel din 2019, ºi
nici atunci nu pot spune cã ne pute-
am mândri cu circa 3 milioane de vi-
zitatori. Dar mãcar înregistram
creºteri de la an la an, din puþin…
Legislaþia ar trebui sã cuprindã
un sprijin mai mare pentru
incoming, dar ºi proteja-
rea mai puternicã a
agenþiilor de turism în
faþa partenerilor, pre-
cum companiile ae-
riene, care pot, la
rândul lor, intra în in-
solvenþã ºi, implicit,

protejarea turiºtilor.
Reporter: Cât de satisfãcãtoare

au fost mãsurile Guvernului adopta-
te în pandemie?

Dumitru Luca: Satisfãcãtoare
pot spune cã au fost. Foarte mulþu-
mitoare nu, deoarece lucrurile s-au
miºcat ºi se miºcã foarte lent. În ma-
joritatea þãrilor occidentale, com-
pensaþiile au fost primite foarte rapid
ºi fãrã multã birocraþie. La noi, din
pãcate, avem o mare birocraþie, iar
unele dosare ale unor firme care au
solicitat sprijin au fost respinse ºi
pentru lipsa unei… virgule, iar lu-
crul acesta devine tot mai evident pe
mãsurã ce majoritatea acestora, care
au avut “tupeul” sã dea instituþiile
statului în judecatã, au avut câºtig de
cauzã. În plus, dupã cum ºtim, un
tratament trebuie dus pânã la capãt
pentru a-ºi dovedi utilitatea. În acest
an, am apreciat deschiderea cãtre
dialog ºi comunicare din partea nou-
lui Minister al Antreprenoriatului ºi
Turismului, însã lucrurile se miºcã
foarte lent si, nu odatã, ne-am regãsit
în postura de victime colaterale ale
disputelor dintre diferite autoritãþi ºi
instituþii ale statului, a indolenþei ºi
iresponsabilitãþii unor funcþionari.
Avem neapãrat nevoie de o deschi-
dere ºi mai mare ºi de rapiditatea de-
ciziilor. Altfel, turismul românesc ri-
scã iar sã piardã un an, doi sau mai
mult… iar mai multe firme din do-
meniul ospitalitãþii riscã sã-ºi sisteze
activitatea. Chiar dacã 2022 a fost un
an mai bun, guvernanþii trebuie sã
înteleagã cã pierderile din 2020 ºi
2021 ne-au tras înapoi cu mulþi ani
de zile…

Reporter: Ce oferte noi au fost pe
piaþã în acest an?

Dumitru Luca: În primul rând,
mã bucur cã piaþa ºi-a revenit datori-
tã eliminãrii restricþiilor. Românii au
reînceput sã cãlãtoreascã mult în

Grecia, Turcia, Italia, Spania ºi alte
þãri care au avut restricþii ºi re-

guli destul de dure în timpul
pandemiei. În acest an s-au
dezvoltat în continuare
charterele cãtre destinaþii-
le exotice ºi au fost lansate
mai multe oferte speciale
pentru destinaþiile clasi-

ce. Turiºtii au reînce-

put sã apeleze la ofertele de tip early
booking, aproape evitate în anii pan-
demiei, din cauza impredictibilitãþii.
Rezervãrile au început în forþã, în si-
stemul early booking, în ianuarie ºi
în prima parte a lunii februarie, au
scãzut brusc din cauza conflictului
din Ucraina ºi ºi-au revenit treptat
începând cu luna aprilie. Mã bucurã
revenirea sudului litoralului rom-
ânesc, destinaþie dedicatã în special
familiilor, unde au ºi fost mai multe
investiþii în ultimii ani ºi unde mai
multe hoteluri au introdus sistemul
all inclusive.

Reporter: Cum s-a modificat ce-
rerea din piaþã în aceastã perioadã?

Dumitru Luca: ªi-au revenit par-
þial rezervãrile de tip early booking,
însã majoritatea turiºtilor au rezer-
vat, totuºi, tot cu cel mult o lunã îna-
inte. Am constatat cã au fost multe
rezervãri cu o sãptãmânã sau mai pu-

þin înainte de plecare. ªi pentru
turiºti, ºi pentru agenþii, ºi pentru ho-
telieri este cu atât mai bine cu cât re-
zervãrile se fac din timp, dar totuºi
am observat un apetit crescut al
turiºtilor. Este normal sã fie aºa,
dupã doi ani de restricþii. Deºi,
acum, nu mai avem temeri privitoare
la pandemie ºi restricþii, dar intervin

temerile financiare.
Reporter: Ce mãsuri iau compa-

niile pentru a-ºi reîntregi efectivul de

resursã umanã, mult redus în timpul
crizei sanitare?

Dumitru Luca: Este foarte difi-
cil. Mulþi lucrãtori din turism s-au
recalificat în alte domenii sau au ple-
cat iarãºi din þarã; nici tentatia de a
deveni “bugetar” nu este deloc de
neglijat. Noi, agenþiile de turism,
suntem obiºnuiþi sã lucrãm la foc
continuu, cu un personal nu foarte
numeros ºi, acolo unde este posibil,
sã înlocuim forþa de muncã cu bine-
facerile tehnologiei. Dar fireºte, este
nevoie de agenþi de turism ºi de ghizi
calificaþi pentru cã, pânã la urmã, in-
teracþiunea umanã nu poate fi înlo-
cuitã de niciun program informatic.

Reporter: Cum se pregãtesc turo-
peratorii pentru criza care se întreve-
de, în contextul unui rãzboi la grani-
þã, ce aduce inflaþie, dobânzi crescu-
te ºi impredictibilitate?

Dumitru Luca: Nu este uºor.
Preþurile cresc în toate domeniile ºi
asta o resimt atât turiºtii, cât ºi agen-
þiile de turism, hotelierii, transporta-
torii. Noi încercãm sã menþinem tari-
fele cât mai decente posibil, privind
raportul calitate-preþ. Nu spun decât
cã în turism tarifele au crescut cu un
nivel cuprins între 5 ºi 25%, în fun-
cþie de hotel, de destinaþie, de servi-
cii, iar la energie, utilitãþi sau la bu-
nuri de larg consum, aprovizionare
cu alimente pentru hoteluri ºi aºa
mai departe, multe preþuri s-au du-
blat, triplat sau chiar mai mult. Ceea
ce nu se va întâmpla în turism.

Ne bucurãm cã atât ministerul de
resort, cât ºi alte autoritãþi ale statu-
lui au înþeles ºi au adoptat propuneri-
le noastre menite sã ofere un plus de
siguranþã cãlãtorilor, sã relanseze tu-
rismul organizat ºi totodatã sã punã
la adãpost agenþiile de turism de cel
puþin o parte a riscurilor pe care ºi le
asumã atunci când fac pachete de
servicii. Ne referim la accelerarea
discuþiilor privind crearea unui fond

de garantare a pachetelor de servicii
de cãlãtorie, precum ºi la crearea ca-
drului legal necesar asigurãrii bilete-
lor de avion în caz de anulãri, insol-
venþe etc. Sã nu uitãm cã, în acest
moment, pe întreg lanþul de distribu-
þie doar agenþiile de turism deþin in-
strumente de asigurare (din ce în ce
mai scumpe) ºi

nici acelea nu asigurã
decât pachetele de servicii ºi orice
incident apãrut pe lanþ se rãsfrânge
în sarcina agenþiei.

Reporter: Mulþumesc! n

T
urismul românesc începe sã-ºi revinã dupã pandemie, dar

încã mai este mult pânã când va ajunge la nivelul anului

2019, ne-a spus, într-un interviu, Dumitru Luca, Preºedin-

tele Asociaþiei Naþionale a Agenþiilor de Turism (ANAT). Po-

trivit acestuia, în 2022 au apãrut alte provocãri - rãzboiul

din Ucraina, inflaþia galopantã, creºterea de preþuri în domeniul uti-

litãþilor, problemele generate de anumite companii aeriene.

Agenþiile de turism nu mai sunt privite de mult
timp, în toatã lumea, de cãtre hotelieri sau de
cãtre companiile aeriene, drept revânzãtori sau
comisionari, ci sunt vãzute drept parteneri, care
pot ºi au dreptul sã creeze pachete turistice, sã
ofere cât mai multe opþiuni avantajoase clientului
final. Consultantul în turism îþi oferã cele mai
bune ºi mai eficiente variante ºi îþi scuteºte timpul
de cãutare. Plus cã agenþiile de turism pot
negocia tarife mai bune. Din pãcate, acest lucru
încã nu este înþeles de mulþi".

Agenþiile de turism au reuºit sã se adapteze ºi sã
reziste, deºi cu greu. ªi-au restrâns costurile, ºi-au
restrâns activitatea, au renunþat, din pãcate, la
bunã parte din personal. Dar au trecut mai mult
decât onorabil aceastã perioadã de pandemie".
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TUROPERATORI

„Vom aduce Transilvania
ca element central în

turismul de incoming”
(Interviu cu Cristian Pandel, Chairman of the Board Memento Group)

Reporter: Christian Tour a împlinit
în acest an 25 de ani. Cum aratã com-
pania cãreia i-aþi dat viaþã - acest vis
împlinit - dupã un sfert de secol de ac-
tivitate?

Cristian Pandel: La 25 de ani,
Christian Tour este o companie matu-
rã, axatã pe client ºi pe calitate. Consi-
der cã este una dintre cele mai sigure
companii de turism din þarã, în acest
moment, din perspectiva flow-urilor, a
echipei, a infrastructurii - avem peste
50 de sedii proprii ºi mai mult de 1000
de agenþii care vând pachete turistice
de la noi. Acest lucru se întâmplã dato-
ritã consolidãrii grupului, în care avem
flota proprie de autocare, avioanele
din flotã care sunt în grup, sedii pro-
prii, inclusiv infrastructura noastrã din
afara þãrii - subsidiarele în care avem
birouri în Grecia, Turcia, Spania ºi în
curând Egipt, unde urmeazã sã deschi-
dem în decembrie, pentru a putea ope-
ra anul viitor pe compania noastrã.
Deci avem partea de incoming extern
ºi, anul acesta, la 25 de ani, compania
s-a împãrþit, practic, în douã divizii
mari - divizia de sales & marketing ºi
divizia comercialã ºi producþie. De
asemenea, avem în plan o creºtere ma-
jorã, urmând sã facem un pas major în
piaþã.

Reporter: Care este creºterea pla-
nificatã ºi cu ce rezultate financiare se
laudã Christian Tour, la 25 de ani de

viaþã?
Cristian Pandel: Noi am depãºit

încã din 2019 borna de 100 de milioa-
ne de euro, cifrã de afaceri. Suntem
singura agenþie de turism din piaþa
româneascã ce a trecut vreodatã de
100 de milioane, iar anul acesta proba-
bil cã vom ajunge la 90 de milioane de
euro. În 2023, ne dorim creºterea volu-
melor cu aproape 40%, pe servicii di-
ferite decât ceea ce facem noi. Proba-
bil cã anul viitor Christian Tour va tre-
ce de borna de 130-140 de milioane de
euro, ca valoare a vânzãrilor.

Creºterea vine din dezvoltarea altor
departamente, care sunt încã mici, în
acest moment. Acea creºtere de 40%
pe care o preconizãm va veni din dez-
voltarea turismului domestic, a turi-
smului intern - incoming sau pentru
români -, va veni pe partea de digitali-
zare, de online, vom vinde foarte mult
cazãri în toate oraºele lumii ºi în orice
provincie. De asemenea, vom vinde
bilete de avion de toate tipurile, ceea
ce pânã acum nu am fãcut, ºi vom avea
expunere ºi în zonele exotice. Vom
începe primele chartere pe distanþe
lungi ºi vom opera, practic, din octom-
brie pânã în martie, pentru cã noi am
fost mereu sezonieri ºi atunci vom ba-
lansa puþin sezonul.

Reporter: Dezvãluiþi-ne mai mult
despre noile provocãri...

Cristian Pandel: Unul dintre focu-

surile noastre este turismul intern. Îna-
inte de pandemie am început investi-
þiile într-un sistem propriu, modern,
poate comparabil ca tehnologie cu bo-
oking.com, pentru a integra toate hote-
lurile din România într-o platformã.
Planul nostru este sã digitalizãm cât
mai mult Christian Tour. Ne reluãm to-
ate planurile care au fost oprite în mar-
tie 2020, când a început pandemia, iar
focusul va fi pe turism intern, care se
va dezvolta în viitor. Acum, majorita-
tea agenþiilor de turism intern vând
90% litoralul românesc. Focusul no-
stru nu va fi pe litoralul românesc, deºi
vom avea ºi aceastã destinaþie, pentru
cã se vinde de la sine, dar ne vom focu-
sa pe întreaga þarã, pe experienþele pe
care poþi sã le ai în anumite regiuni din
România, care este o þarã extrem de
frumoasã. Bineînþeles, conectat cu tu-
rismul intern se dezvoltã ºi departa-
mentul de incoming, pe care noi îl vom
încadra la nivel de grup. Noi facem in-
coming în Spania (avem turiºti france-
zi, turiºti englezi, polonezi), la fel în
Turcia, în Egipt. Vom face acest inco-
ming ºi vom aduce ºi România în por-
tofoliul general al grupului ºi, având în
vedere cã avem infrastructura de auto-
care, rutierã, distribuþie, ghizi, va fi fo-
arte uºor sã intrãm pe acest segment.

Planul nostru sã intrãm pe zona de
incoming este sã venim cu un brand
mai puternic decât cel de þarã, iar acest

brand este Transilvania. Vom aduce
Transilvania ca element central în turi-
smul de incoming.

Reporter: Avem servicii turistice
astfel încât sã oferiþi pachete care sã-i
satisfacã pe turiºtii strãini?

Cristian Pandel: Servicii avem,
depine ce fel de turism dorim sã fa-
cem. Dacã vrem sã facem un turism de
genul celui din Mallorca, unde, într-un
aeroport pe o insulã, ajung 15 milioane
de pasageri, nu este posibil în Rom-
ânia, dar România poate prinde ca mo-
del Islanda. Transilvania, ca frumuse-
þe, poate concura cu Islanda.

În România existã locaþii, experien-
þe, iar noi nu o sã mai punem în progra-
mele noastre avantajele practice, adicã
câte lucruri bifezi, ci avantajele emo-
þionale, respectiv câte lucruri trãieºti
în vacanþã. Toatã lumea vinde obiecti-
ve, infrastructurã, noi vindem expe-
rienþe, sentimente. Am experimentat
acest lucru pe programele cu turiºtii
seniori români în þara noastrã ºi am
adus un produs pe care nu-l are nime-
ni. Avem vacanþe pe diverse zone -
poþi sã vezi Delta Dunãrii, Þara Fãgã-
raºului (chiar aºa le numim - Poveºti în
Þara Fãgãraºului), poþi sã vezi Caza-
nele Dunãrii, Þara Oaºului ºi Mara-
mureºului, Þara Buzãului (nimeni nu
s-ar gândi cã în Buzãu ar fi un loc turi-
stic, dar este extraordinar). Fiecare
zonã are niºte lucruri foarte frumoase

de oferit, cu o serie de experimente.
De exemplu, avem degustare de suc de
mãr la Mãlâncrav sau degustare de pã-
lincã la o gazdã acasã ori mâncãm în
Transilvania la o anumitã gazdã, care
ne gãteºte pentru tot grupul. Plus turi-
smul de aventurã... Imaginaþi-vã cã te
duci în Islanda ºi vezi nu ºtiu ce casca-
de, dar dacã ai veni la noi în Bucegi ºi
ai merge într-o excursie la Sfinx, ai ve-
dea cã Sfinxul concureazã cu orice
piatrã megaliticã din Anzii Cordilieri,
de exemplu. De ce nu putem spune ºi
poveºtile noastre din munþii Orãºtiei
sau din munþii Retezatului? Cred cã
România nici nu a fost promovatã co-
rect, iar noi, având dezvoltatã infra-
structura pe care o avem, cred cã pu-
tem sã devenim în câþiva ani turopera-
torul care face incoming, pentru cã în
momentul acesta nu existã aºa ceva.

Este adevãrat cã, pe partea de plaje,
de apã a mãrii, nu putem concura cu
Grecia, cu Egipt, dar pe partea natura-
lã ºi pe partea de experienþe, de food,
în ceea ce priveºte modul de a trãi,
Transilvania este top peste tot ce am
vãzut eu, iar eu în general când cãlãto-
resc experimentez în fiecare zonã câte
ceva. Nu cred cã sunt foarte multe de-
stinaþii din Europa care concureazã cu
Transilvania.

Aºadar, ne-am propus sã înotãm în
oceane albastre, unde putem construi,
întrucât afacerile sunt la început de

drum. Acum înotãm într-un ocean
roºu, plin de sânge, pentru cã toatã lu-
mea se bate.

Reporter: Ce surprize aveþi pe par-
tea de turism extern?

Cristian Pandel: Pe turismul ex-
tern, adicã ceea ce am fãcut pânã acum,
creºtem uºor pe chartere. Anul viitor
vom avea, pe zona de chartere, douã
destinaþii din Italia - Lamezia Terme ºi
Napoli -, plus zona de plajã a Italiei ºi
cele pentru vacanþele de familii. Vom
avea Iordania, pe care vom opera tot
timpul anului, vom aduce încã o desti-
naþie din Egipt – Marsa Matruh -, vom
zbura cãtre Mykonos de douã ori pe
sãptãmânã, cãtre Kefalonia, care este o
insulã superbã, ºi vom avea zona de
chartere exotice în iarnã ºi primãvarã,
cãtre Zanzibar, Mauritius ºi Maldive,
precum ºi pe Dubai, pe care l-am avut
mereu în ofertã.

Reporter: Cum este ameninþatã
piaþa turismului de efectele economice
ale rãzboiului?

Cristian Pandel: Profilul nostru este
sã ne vedem de viaþã, nefiind cu capul în
nori, adicã analizãm toate aspectele. Din
pãcate, în ultimii 25 de ani nu a fost ni-
ciun an în care nu am avut o o problemã.
O datã a apãrut þânþarul de pe Nil, o datã
a fost pandemia, o datã rãzboiul din Si-
ria, o datã turnurile gemene, o datã a fost
criza din Grecia când au blocat conturi-
le, altã datã încercarea de revoluþie din
Turcia, apoi atentatul din Tunisia, acum
e rãzboi... Deci în fiecare an am avut
câte o provocare în zona aceasta.

Ceea ce se întâmplã la graniþa noa-
strã ne-a afectat foarte mult în lunile
februarie-martie, acum cel mai rãu ne
afecteazã aceastã fricã indusã pentru
ce urmeazã în iarna care vine, legat de
gaze, curent, creºteri ale preþurilor.
Da, este sigur cã va fi o crizã, dar eu
întreb altceva - dupã ce am trecut peste
pandemie ºi am supravieþuit, crede ci-
neva cã o crizã, indiferent de calibrul
ei, va fi mai rea decât ceea ce s-a petre-
cut în 2020, când s-a oprit total activi-
tatea noastrã?

Eu consider în felul urmãtor - dacã
trãieºti în fricã ºi nu-þi vezi de planul
tãu, atunci nu mai trãieºti tu, hotãreºte
altcineva pentru tine. La noi, dupã 25
de ani, totul este planificat - existã pla-
nul B, planul C, întotdeauna existã re-
zerve. În acest an am reuºit sã creãm
din nou rezervele necesare în care am
intrat în 2020-2021, rezervele ºi capi-
talurile proprii ale companii care sã ne
ajute sã trecem din nou peste orice fur-
tunã va veni.

Reporter: Mulþumim! n

D
upã 25 de ani de activitate, Christian Tour - o companie
maturã, axatã pe client ºi pe calitate, aºa cum o caracteri-
zeazã Cristian Pandel, cel care creat-o - se pregãteºte sã
se dezvolte ºi pe turismul intern, dupã ce a depãºit cifra de
afaceri de 100 de milioane de euro operând în special de-

stinaþiile externe.
Cristian Pandel, Chairman of the Board Memento Group (grupul din
care face parte agenþia de turism Christian Tour, alãturi de compa-
nia de transport Memento Bus, lanþul comercial Yuga, franciza Tui
TravelCenter), ne-a spus, în cadrul unui interviu: „Focusul va fi pe
turism intern, care se va dezvolta în viitor. Acum, majoritatea agen-
þiilor de turism intern vând 90% litoralul românesc. Focusul nostru
nu va fi pe litoralul românesc, deºi vom avea ºi aceastã destinaþie,
pentru cã se vinde de la sine, dar ne vom focusa pe întreaga þarã,
pe experienþele pe care poþi sã le ai în anumite regiuni din România,
care este o þarã extrem de frumoasã. Nu o sã punem în programele
noastre avantajele practice, respectiv câte lucruri bifezi, ci avanta-
jele emoþionale - câte lucruri trãieºti în vacanþã. Aºadar, ne-am pro-
pus sã înotãm în oceane albastre, unde putem construi, întrucât
afacerile sunt la început de drum. Acum înotãm într-un ocean roºu,
plin de sânge, pentru cã toatã lumea se bate”.
Cristian Pandel spune cã Sfinxul din Bucegi poate concura cu orice
piatrã megaliticã din Anzii Cordilieri ºi cã Transilvania poate fi la
egalitate cu Islanda, ca frumuseþe. În acest context, Christian Tour
va aduce ca element central în turismul de incoming Transilvania,
care va fi ºi brandul companiei.

Cristian Pandel, Chairman of the Board Memento Group: “Sfinxul din Bucegi poate concura cu orice

piatrã megaliticã din Anzii Cordilieri”.
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„Prãbuºirea Blue Air -
o tragedie pentru
sectorul turistic”

(Interviu cu Cristian Pandel, Chairman of the Board Memento Group)

l „Cãderea celei mai mari companii aeriene româneºti este o oportunitate de dezvoltare pentru Animawings, dar nu suntem pregãtiþi
cu adevãrat sã ne luãm zborul astfel încât sã balansãm ceea ce avea Blue Air”

Reporter: În ultima perioadã, com-
paniile de turism au fost bulversate de
cãderea unui mare operator românesc
pe zona de aviaþie. Deºi se ºtia cã are
probleme, totuºi lucrurile nu s-au
întâmplat treptat, ci mai degrabã
brusc, în urmã cu circa trei sãptãmâni,
când Blue Air a anunþat printr-un co-
municat cã-ºi suspendã toate zborurile
pentru o anumitã perioadã, care ulte-
rior a fost prelungitã. Cum vedeþi ace-
astã situaþie din piaþa turisticã?

Cristian Pandel: Cea mai mare
companie româneascã de aviaþie
dupã numãrul de pasageri a picat. Eu
consider cã ceea ce s-a întâmplat cu
Blue Air este o tragedie, atât pentru
piaþa de turism, dar mai ales pentru
clienþi, ºi nu doar pentru clienþii care
aveau deja bilete, ci ºi pentru cei care
ar fi urmat sã meargã cu Blue Air.
Practic, s-a debalansat piaþa. În acest
moment, piaþa de aviaþie româneascã
nici nu prea mai existã. A rãmas doar
Tarom, care încearcã sã se menþinã
pe metereze, dar ºi ei au niºte proble-
me strânse în ani de zile, peste care
s-a adãugat ºi perioada de pandemie,
care i-a afectat. Acum, practic, este o
singurã companie cu capital strãin,
un fel de monopol pe piaþã, ceea ce
va conduce la creºterea preþurilor.
Când nu existã competiþie, preþurile
încep sã creascã, iar acest lucru nu
face bine nici pietei ºi nici consuma-
torului român.

Totuºi, momentul în care Blue Air
ºi-a anulat cursele nu a fost cel mai ne-
potrivit, dacã pot sã mã exprim aºa,
pentru cã acest pas a avut loc în sep-
tembrie, nu în august sau în iulie, când

era toatã operaþiunea în floare.
Reporter: Acest nefericit incident

nu poate fi o oportunitate pentru Ani-
mawings, care se aflã într-un proces de
dezvoltare?

Cristian Pandel: Este o oportuni-
tate, dar încã nu suntem pregãtiþi cu
adevãrat sã ne luãm zborul astfel încât
sã balansãm ceea ce avea Blue Air. O
sã facem paºi cãtre acest lucru - în ulti-
mele sãptãmâni, dupã cãderea Blue
Air, am stat mai mult la Atena, pentru
ca, împreunã cu investitorii din Grecia
ºi împreunã cu grupul nostru, sã mã-
rim capitalurile, sã facem un plan pen-
tru a putea mãri flota ºi pentru a intra
pe anumite curse din portofoliul Blue
Air. Însã putem sã preluãm doar în jur
de 10% din ce fãceau ei, poate mai pre-
iau ºi alþii, dar majoritatea operaþiuni-
lor vor fi preluate de companiile strãi-
ne, pentru cã ºi TAROM a fost prins pe
picior greºit - nu are flotã ºi nu are
structura ca sã poatã sã ia din piaþa
Blue Air. Afost o greºealã de strategie,
cred eu. Blue Air, fiind practic garan-
tatã de stat, trebuia preluatã ºi unitã cu
un TAROM nou, poate chiar înfiinþat
un joint venture cu capital privat, în
cadrul unei entitãþi care sã poatã deser-
vi aceºti pasageri pe un brand româ-
nesc.

Noi vom face un pas important
începând de anul viitor - vom intra pe
curse regulate. Avem în portofoliu pe
noua grilã curse foarte importante,
vom mãri flota, vom prelua mai mult
din piaþa de leisure pe zona de charte-
re, pentru cã Blue Air zbura foarte
mult inclusiv pe zona de vacanþe, adi-
cã intraserã pe Grecia, pe Spania, or-

ganizau zboruri cãtre Creta, Rodos,
Mykonos, Santorini, Zakynthos. Ace-
stea erau, de fapt, cursele noastre tradi-
þionale de ani de zile. Christian Tour a
lucrat circa ºapte ani cu Blue Air pe to-
ate aceste destinaþii ºi, la un moment
dat, când noi n-am mai organizat char-
tere cu Blue Air, aceasta le-a introdus
în programele sale ca produse proprii.
Acum, practic, ele se întorc cãtre noi,
cãtre turoperatori, iar Christian Tour ºi
grupul Memento, împreunã cu Ani-
mawings vor dezvolta aceastã ramurã,
mai ales cã avem ca acþionar compania
Aegean Airlines. Cred cã pe Grecia ne
vom consolida total, adicã zborurile
vor fi sigur cãtre Atena, cãtre zona in-
sulelor greceºti ºi probabil ºi cãtre Ci-
pru, pentru cã este tot în portofoliul
nostru.

Reporter: Christian Tour ºi Ani-
mawings au reacþionat imediat dupã
prãbuºirea Blue Air, repatriind o parte
dintre românii care urmau sã vinã în
þarã cu aceastã cpmpaniei. La cât s-au
ridicat costurile aferente?

Cristian Pandel: Cei doi operatori
din grupul nostru - Christian Tour ºi
TUI TravelCenter - au pierdut foarte
mulþi bani, pentru cã, practic, toþi
turiºtii noºtri care erau în destinaþii
trebuia sã fie repatriaþi. I-am adus în
þarã fãrã sã aibã niciun cost suplimen-
tar, prin diverse metode - pe alte cur-
se, pe curse cu legãturã, am dat nopþi
în plus la cazare ca sã putem sã le gã-
sim bilete. Toþi turiºtii noºtri au fost
aduºi pe costurile companiei, care
estimez cã se cifreazã la peste
250.000 de euro, bani pe care nu ni-i
bugetasem pentru acest lucru. Iar
pentru cei care ar fi urmat sã plece,
pentru cã erau foarte multe bilete ºi
contracte pe care aveam sã le operãm
pe diverse destinaþii, am gãsit diverse
metode - Animawings a venit în aju-
torul nostru ºi am pus câteva curse
charter pe Italia, în zona Milano, în
zona Coasta de Azur, în Nisa, Napoli;
au fost foarte multe chartere noi, care
au crescut costul. Cei pe care nu i-am
putut redirecþiona pe aceeaºi destina-
þie pentru cã nu au mai fost variate, ori
ºi-au primit banii înapoi, ori au fost
redirecþionaþi pe alte destinaþii din
portofoliul nostru (aceºtia au fost în
proporþie de 90%). Nicio persoanã nu
a pierdut nimic, noi am suportat ace-
ste costuri, pentru cã tot grupul Me-
mento are în politica sa centrarea pe
client. Consider cã Animawings este
cel mai bun serviciu de aviaþie din
acest moment, din þarã, iar Christian
Tour are cel mai bun review pe care
l-a avut în ultimii 25 de ani, raportat la
numãrul de turiºti pe care îi îi tran-
sportã.

Reporter: Dar cu aceºti bani pe
care i-aþi pierdut nu vã puteþi înscrie în
masa credalã a Blue Air?

Cristian Pandel: Suntem în masa
credalã de la început, de mulþi ani, de
când au intrat în insolvenþa, dar nu ºtiu
dacã se va recupera ceva, pentru cã da-
toriile sunt enorme. Aºa cã nu mai spe-
rãm cã ne vom mai recupera ceva din
aceºti bani, doar ne-am pãstrat imagi-
nea de companie serioasã. Acum s-a
vãzut de ce ar trebui ca un turist sã cum-
pere servicii de la o companie precum
Christian Tour sau Animawings, pentru
cã noi întotdeauna am reacþionat în fe-
lul acesta.

Reporter: Chiar în aceste zile, Ani-
mawings a dus primii turiºti în Iorda-
nia. Ce alte surprize ne mai rezervaþi?

Cristian Pandel: Da, primul zbor
al nostru cãtre Aman (Iordania) a
fost programat pentru 2 octombrie,
fiind o premierã atât pentru noi, ca
turoperator, cât ºi pentru Anima-
wings. Ne dorim sã operãm aceastã
destinaþie pe tot timpul anului ºi
Amanul sã intre în portofoliul Ani-
mawings ca o cursã hibrid sau regu-
latã, pentru cã Iordania este o desti-
naþie superbã. Turiºtii sunt interesaþi
de aceastã zonã, ca divadã cã, în doar
trei sãptãmâni, charterele noastre
s-au umplut. Cursele din 16 ºi 23 oc-
tombrie sunt pline, iar zborurile cã-
tre Iordania vor continua pânã la
sfârºitul lui noiembrie.

Pentru sezonul de toamnã-iarnã, oa-
menii au nevoie de variante. Premierã
pentru Animawings este cã avem Ita-
lia rezervatã total. Am maai adãugat ºi
Genova ºi am pus Napoli, care sunt
pline deja.

Reporter: Cu ce veniþi nou pentru
sezonul 2023?

Cristian Pandel: Anul viitor, Ani-
mawings îºi va mãri flota, probabil cu
încã douã avioane. Practic, vom înce-
pe curse regulate ºi se mãresc frecven-
þele cãtre Grecia, adicã probabil cã pe
Heraclion, pe Creta vom avea zbor
aproape zilnic. Vom avea curse ºi pe
Zakintos, Rodos, Atena, Corfu, Kos,
pe Kefalonia, deci toate insulele gre-
ceºti sunt acoperite. Vom zbura, pro-
babil, pe Cipru ºi vom avea zbor ºi din
Bucureºti pentru Antalya. Pe aceastã
destinaþie vom avea nouã zboruri pe
sãptãmânã, deci zilnic plus douã zile
în care cursa se repetã ºi dimineaþa ºi
seara. Vom vbura cãtre Italia, pentru
prima datã; vom avea chartere pentru
vacanþe ºi vom zbura spre La Metzia
Terme ºi spre Napoli. Aºadar, vom
avea zboruri, vom vinde bilete de
avion, dar vom avea ºi pachete, deci
toate canalele de distribuþie, inclusiv
city break-uri.

Reporter: Bãnuiesc cã, dupã cãde-
rea Blue Air, v-aþi regândit strategia
Animawings...

Cristian Pandel: În ultimele sãp-
tãmâni am muncit mai mult ca nicio-
datã pe aceastã zonã, am avut numero-
ase ºedinþe, întâlniri, inclusiv cu bor-
dul de la Aegean. Animawings va face
un pas în faþã. Am reuºit anul acesta
ca, operaþional, sã fim bine structuraþi,
ca sã putem sã construim un
zgârie-nori pe baza creatã deja. Baza a
fost bine construitã, operaþional sun-
tem bine, din punct de vedere al calitã-
þii de asemenea, iar acum avem de

dezvoltat zona comercialã. Avem o
echipã de management mixtã, români
ºi greci. Directorul general este grec ºi
are experienþã de 25 de ani în aviaþie.
Practic, Aegean Grecia este cea mai
bunã sau cea mai complexã companie
din Balcani pe aviaþie ºi cu standardele
de patru stele, pentru cã a fost votatã,
în ultimii zece ani, de SkyTrak ca fiind
cea mai bunã companie regionalã. To-
ate aceste lucruri contribuie la obecti-
vul nostru de a ajunge ºi cu Anima Ae-
gean România la nivelul la care ne do-
rim.

Reporter: Mulþumesc! n

Insert

P
rãbuºirea Blue Air reprezintã o tragedie pentru întregul sec-

torul turistic, considerã Cristian Pandel, Chairman of the

Board Memento Group. Practic, s-a debalansat piaþa, ne-a

spus acesta, în cadrul unui interviu, subliniind cã Anima-

wings, compania de aviaþie care face parte din Grupul Me-

mento, va prelua o parte din cursele pe care opera Blue Air.

Animawings are, acum, douã avioane proprii ºi unul luat în sistem

ACMI (n.r. leasing aerian), deci opereazã cu trei avioane. Când exi-

stã necesitãþi, compania zboarã cu avioane de la Aegean Airlines,

acþionarul grec al Animawigs. ”Avem 55 de zboruri sãptãmânal,

fiecare avion face circa trei rotaþii pe zi. Sunt aproximativ 15 desti-

naþii cãtre care zburãm - cele mai multe - pe Antalya, Grecia, Bo-

drum etc.”, ne-a mai spus Cristian Pandel.

Cristian Pandel ne-a povestit, în cadrul unui interviu anterior, cã po-

vestea Animawings s-a desprins dintr-un vis al sãu - acela de a

“zbura cu propriile sale aripi”: “Animawings este un vis devenit rea-

litate. Practic, ideea de proiect s-a nãscut în 2019 ºi a venit oare-

cum natural, întrucât aveam foarte multe vacanþe în afara þãrii ºi fo-

loseam multe zboruri pentru extern. Ne-am gândit cã ar fi natural sã

facem ºi acest pas, mai ales cã piaþa româneascã de transport ae-

rian nu este foarte bine consolidatã. Mi-am dorit sã înfiinþãm o

companie aerianã cu steagul românesc pe fuzelaj. Am setat toatã

echipa ºi mi-am dat seama cã am nevoie de cineva care sã aibã un

know-how puternic. Fiind într-o relaþie strânsã cu Grecia de 25 de

ani, am ales sã lucrãm cu compania naþionalã a Greciei, Aegean

Airlines. Aºadar, am încheiat un parteneriat cu Aegean, compania

elenã având ºi ea acþiuni în acest joint venture, ca sã ne ajute pe

partea operaþionalã, pentru cã pe comercial ºtim ce avem de fãcut.

Chiar înainte de pandemie, în februaie 2020, am semnat cu Aege-

an Airlines, care a achiziþionat atunci 25% din noul proiect. Apoi a

venit pandemia, în 13 martie a venit lockdown-ul, s-au amânat toa-

te proiectele ºi când am ieºt din lockdown m-am gandit foarte mult,

într-o searã, dacã sã aduc sau nu primul avion. Citeam o carte care

spunea cã viaþa este de fapt o poveste. ªi atunci mi-am spus cã, la

80 de ani, când am sã povestesc cu nepoþii mei, vreau sã am ºi ace-

astã poveste - cã am încercat ºi sã «zbor». Aºa a venit primul avion,

în luna iunie 2020.

Mi-am dorit sã înfiinþãm o companie aerianã cu steagul românesc

pe fuzelaj. Provocarea pentru mine este sã reuºesc ºi în aviaþie.

Acum, aviaþia româneascã este, economic vorbind, la pãmânt ºi

tot vin din exterior alte steaguri pe fuzelaj. Chiar dacã avem ºi noi

acþionari strãini în companie, taxele sunt plãtite aici, piloþii sunt

români, remuneraþi în þara noastrã, aº dori sã nu pierdem industria

aceasta de zbor. Nu aº vrea ca pe cerul nostru sã zboare orice alt

steag numai al nostru nu". n

Primul zbor al nostru cãtre Aman (Iordania) a
fost programat pentru 2 octombrie, fiind o
premierã atât pentru noi, ca turoperator, cât ºi
pentru Animawings. Ne dorim sã operãm aceastã
destinaþie pe tot timpul anului ºi Amanul sã intre
în portofoliul Animawings ca o cursã hibrid sau
regulatã, pentru cã Iordania este o destinaþie
superbã".
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COMPANII

”Anul acesta turistic
a venit cu

creºteri semnificative
faþã de 2019”

(Interviu cu Sorin Stoica, CEO Eturia)

Reporter: Dupã doi ani de pande-
mie, sezonul turistic 2022 s-a des-
fãºurat fãrã restricþii. Cum aþi înche-
iat acest sezon?

Sorin Stoica: Înainte sã trec la re-
zultate, aº face douã menþiuni foarte
importante pentru noi, Eturia. Da,
ne-am bucurat de mai multã liberta-
te, dar în continuare, din cele peste
150 de destinaþii unde avem pachete
de vacanþã, unde vorbim de un sejur
turistic all-year-round, mai sunt þãri
care impun anumite restricþii. Aceste
ultime luni au venit pentru noi cu o
cerere cu mult peste aºteptãri, turiºtii
români au dorit sã recupereze cei doi
ani în care au renunþat total sau par-
þial la cãlãtorii ºi acest fenomen s-a
resimþit foarte puternic în rezultatele
înregistrate, care sunt cu mult peste
aceeaºi perioadã a anului pre-pande-
mic 2019.

Reporter: Ce rezultate financiare
aþi înregistrat în acest an ºi ce estimã-
ri aveþi pentru întreg anul 2022?
Sorin Stoica: Dupã cum menþionam

ºi mai sus, cel mai corect ºi obiectiv
este sã ne raportãm la o perioada de
normalitate, respectiv anul 2019.
Comparativ cu primele opt luni ale
acelui an, pentru noi, 2022 a venit cu
creºteri semnificative în fiecare lunã
în parte ºi sperãm ca, la sfârºitul anu-
lui, sã ne atingem obiectivul de
creºtere cu peste 50% faþã de 2019.

Reporter: Ce strategie aþi abordat
în timpul pandemiei ca sã rãmâneþi
în piaþã ºi sã nu va pierdeþi clienþii?

Sorin Stoica: Cred cã cel mai im-
portant lucru a fost sã rãmânem alã-
turi de clienþii noºtri, sã ii asigurãm
cã suntem o agenþie stabilã, de încre-
dere ºi dornicã sã depunã toate efor-
turile necesare astfel încât vacanþele
memorabile oferite de Eturia sã de-
vinã din nou realitate în orice mo-
ment contextul pandemic o permite
ºi mai ales dupã aceastã perioadã di-
ficilã. ªi am reuºit prin charterele
operate chiar în mijlocul pandemiei,
care au purtat turiºtii români în desti-
naþii ca Seychelles, Maldive, Kenya,
Madeira sau Republica Dominicanã.
Tot în cazul turiºtilor care au dorit sã

evadeze, dar sã ºi lucreze, am intro-
dus sejururile cu duratã extinsã de
ºedere, în destinaþii cu vitezã bunã
de internet ºi cu fus orar apropiat de
al României, cum ar fi Zanzibar, Ma-
deira, Seychelles sau Maldive.

Reporter: Ce oferte noi aþi adus
în piaþã în aceastã varã ºi ce surprize
aveþi pentru iarna care urmeazã?

Sorin Stoica: Ridicarea restricþii-
lor ne-a permis sã avem plecãri în to-
ate colþurile lumii, de la SUAla Oce-
ania, de la Africa la Asia, America
de Sud sau Europa. Ne-am surprins
turiºtii cu zeci de pachete care le-au
permis sã ajungã în destinaþii com-
plexe în formatul circuit cu însoþitor
de grup sau într-un mod care le per-
mite sã se bucure de locuri îndepãr-
tate de tipul Share a Trip, un concept
de cãlãtorie nou în România, gândit
de Eturia special pentru cei care îºi
doresc sã descopere lumea, bu-
curându-se de plecãri ºi tarife garan-
tate. În acestã varã, în luna iunie, am
sãrbãtorit 15 ani de Eturia ºi le-am

oferit clienþilor noºtri dornici de noi
descoperiri posibilitatea de a alege
dintre 15 destinaþii speciale, incluse
în patru serii sãptãmânale de oferte.
Luna iulie a venit cu o campanie
Promo Asia în care am pariat pe de-
stinaþiile nou deschise, ca în luna au-
gust sã ne pregãtim de festival, ºi nu
unul oarecare, ci un “Festival al va-
canþelor exotice” pentru care am ales
zece destinaþii interesante cu tarife
speciale. Circuitele de grup cu înso-
þitor au încheiat vara, iar acum ne bu-
curãm de lunile de toamnã care ne
permit vacanþe cu un cost foarte
atractiv, în destinaþii ca Sri lanka,

India, Seychelles, Costa Rica ºi Pa-
nama, Kenya ºi multe altele. Suntem
pregãtiþi ºi pentru cei care vor sã îºi
planifice vacanþa de Crãciun, Reve-

lion, chiar ºi Paºte
2023.

Reporter: Cum
vã descurcaþi cu
forþa de muncã
dupã ce, în ultimii
doi ani, angajaþii
în turism s-au re-
profilat în majori-
tate?

Sorin Stoi-

ca: În acest mo-
ment, Eturia se
aflã într-un mo-
ment de expansiu-
ne, atât din punct
de vedere busi-
ness, organizare,
cât ºi al personalu-
lui. Ne bucurãm sã
vedem cã peste

60% din angajaþii noºtri sunt alãturi
de noi încã de la începuturi, din
2007, iar acest lucru vorbeºte despre
o culturã organizaþionalã sãnãtoasã,
stabilitate ºi o grijã continuã pentru
angajaþi.

ªi chiar dacã industria turismului
a avut de suferit în urma pandemiei,
suntem plãcut surprinºi sã observãm
cã procesul de recrutare intens în
care suntem aduce în compania noa-
strã oameni valoroºi ºi dornici sã de-
monstreze cã turismul este o indu-
strie care a renãscut dupã pandemie.

Reporter: Cum a evoluat cererea

din piaþã? Care sunt noile orientãri
de vacanþã ale turiºtilor români?

Sorin Stoica: Dupã cum am men-
þionat mai sus, cererea în acest mo-
ment este pe o pantã ascendentã,
pentru care posibilitãþile de ofertare,
pe unele destinaþii, sunt limitate, mai
ales cã pandemia a redus cu mult
personalul pentru zona de aviaþie,
servicii hoteliere, transferuri.
Turiºtii români vor sã exploreze, sã
descopere zone cât mai îndepãrtate,
sã se bucure de sejururi oraº ºi plajã,
sã ia contact cu mai multe atracþii în
cadrul circuitelor de grup. Românii
vor experienþe complexe ºi acest lu-
cru ne bucurã foarte mult pentru cã
acest profil ne da ocazia sã punem în
practicã ceea ce am fãcut de peste 15
ani: sã cãlãtorim, sã învãþãm ºi sã
pregãtim acele vacanþe memorabile
în baza experienþei câºtigate.

Reporter: Ce pericole se întrevãd
pentru turism în contextul rãzboiului
de la graniþe?

Sorin Stoica: Pe 24 februarie
2022 am primit cu toþii ºocul rãzbo-
iului din Ucraina. Au fost câteva
sãptãmâni, din momentul izbucnirii
conflictului, în care am resimþit o
micã reticenþã în comportamentul de
achiziþie, dar, pentru Eturia, alegerea
destinaþiilor de vacanþã nu a fost atât
de afectatã de rãzboi. Destinaþiile cã-
tre care merg clienþii noºtri sunt în
mare parte tradiþionale pentru noi,
majoritatea îndepãrtate, iar aici men-
þionez Maldive, Mexic, Kenya, Bali,
Malaezia, Singapore,Thailanda, Au-
stralia, Tanzania, Peru, SUA.

Aº spune cã efectele conflictului
sunt cele la care trebuie sã fim atenþi,
pentru cã vom avea parte de o perio-
ada cu necunoscute.

Reporter: Cum sunt influenþate
preþurile pachetelor turistice de infla-
þie ºi de creºterea dobânzilor ºi a pre-
þurilor carburanþilor ºi utilitãþilor?

Sorin Stoica: Aici sunt douã
aspecte de luat în calcul, raportul ce-
rere-oferta care poate conduce la
creºterea pachetelor ºi factori de ge-
nul inflaþie, dobânzi, carburanþi ºi
energie. Desigur, ele se pot corobora
ºi duce chiar la dublarea preþurilor,
dar, cu o planificare temeinicã, o co-
municare eficientã agenþie- client ºi
un comportament sãnãtos de busi-
ness, putem sã venim cãtre clienþii
noºtri cu pachete accesibile ºi desti-
naþii memorabile. Îi invit pe cei aflaþi
în cãutarea unei vacanþe sã se abone-
ze la newslettere ºi astfel sã aibã ac-
cess la oferte Last Minute sau cam-
panii cu tarife speciale sau sã îºi pla-
nifice vacanþele din timp.

Reporter: Analiºtii prevãd o nouã
crizã financiarã. Este pregãtit sectorul
turismului sã o înfrunte? Dar compa-
nia pe care o reprezentaþi?

Sorin Stoica: Pandemia, criza din
2008, au fost niºte teste dificile pen-
tru noi, iar acum, în 2022, pot spune
cã aceste perioade dificile ne-au
adus un bagaj important de
know-how, curaj ºi abordãri con-
structive. Cred cã aceastã arie de ac-
tivitate poate sã fie extrem de afecta-
tã, pentru unii jucãtori sã fie un mo-
ment de cotiturã, dar pentru unii poa-

te sã vinã cu multe oportunitãþi. Ve-
dem cu toþii cã pandemia a remode-
lat comportamentul de consum, oa-
menii renunþã la alte bunuri sau ser-
vicii faþã de cum au procedat în
2008. Aº vrea sã pot afirmã cu sigu-
ranþã cã turismul este pregãtit de ori-
ce dupã pandemie, noi, Eturia, clar
suntem.

Reporter: Ce perspective are tu-
rismul românesc?

Sorin Stoica: Turismul românesc
urmãreºte fidel ce se întâmplã la ni-
vel mondial ºi, din fericire, cererea
pentru vacanþe depãºeºte în Rom-
ânia multe state din Europa dupã ri-
dicarea restricþiilor. Un sondaj INS
lansat de curând a arãtat o creºtere cu
peste 25% a vacanþelor în România
comparativ cu 2021 ºi o creºtere cu
peste 27,6% a turiºtilor din România
care au ales o destinaþie în afara gra-
niþelor þãrii, cu peste 1,8 milioane
mai mult decât în 2021.

Reporter: Mulþumesc! n

R
ezultatele înregistrate de Eturia în sezonul estival din acest

an sunt cu mult peste cele din aceeaºi perioadã a anului

pre-pandemic 2019, dupã cum ne-a spus Sorin Stoica,

CEO-ul tour operatorului. Acesta ne-a precizat, în cadrul

unui interviu: “Comparativ cu primele opt luni ale acelui

an, pentru noi, 2022 a venit cu creºteri semnificative în fiecare lunã

în parte ºi sperãm ca, la sfârºitul anului, sã ne atingem obiectivul de

creºtere cu peste 50% faþã de 2019”.

În cazul turiºtilor
care au dorit sã
evadeze, dar sã ºi
lucreze, am introdus
sejururile cu duratã
extinsã de ºedere, în
destinaþii cu vitezã
bunã de internet ºi
cu fus orar apropiat
de al României, cum
ar fi Zanzibar,
Madeira, Seychelles
sau Maldive".

Ridicarea restricþiilor
ne-a permis sã avem
plecãri în toate
colþurile lumii, de la
SUA la Oceania, de
la Africa la Asia,
America de Sud
sau Europa".
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Zilele TUI - la prima
ediþie în România

P
rima ediþie a Zilelor TUI
în România se desfãºoarã
în aceastã perioadã (1-9
octombrie), timp în care

turoperatorul deruleazã o serie de
acþiuni împreunã cu partenerii sãi,
adresându-se turiºtilor dornici de
vacanþe. ªtefan Leontin Joos, CEO
TUI TravelCenter, ne-a spus cã
agenþia a organizat mai multe cam-
panii în cadrul Zilelor TUI, atât
B2B, cât ºi B2C, ideea fiind aceea
de a conºtientiza piaþa turisticã de-
spre faptul cã TUI, franciza din
þara noastrã a Grupului TUI, a re-
venit în România: “Suntem aici,
suntem pregãtiþi ºi putem oferi va-
canþele pe care clienþii noºtri ºi le
doresc ºi pe care le iubesc. În ace-
ste zile dorim sã lansãm o parte din
produsele pentru vara 2023, dar ºi
produsele pentru toamnã-iarnã -
este vorba despre destinaþiile exo-
tice.

În perioada Zilelor TUI avem
mai multe abordãri. În primul rând,
cei care vin în sediile noastre pot
gãsi oferte speciale pe parcursul
întregii sãptãmâni. Vom decora se-
diile, iar copiii se vor întâlni cu
zânele TUI, vor primi surprize, vor
beneficia de diferite promoþii din
partea TUI ºi, bineînþeles, îºi vor
putea rezerva vacanþa cu discount
pentru sezonul toamnã-iarnã sau
chiar pentru anul 2023. De exem-
plu, pe Antalya vom avea pachete
cu discount de pânã la 40%, în une-
le hoteluri. Sunt foarte multe hote-
luri în perioada aceasta, pentru cã
suntem în contractare, însã o parte
din hotelurile cu care vom lucra
anul viitor deja ne-au transmis
oferte speciale pentru acest eveni-
ment - Zilele TUI România“.

De asemenea, reprezentanþii
TUI vor avea activitãþi comune cu
partenerii, vor exista întâlniri în
7-8 oraºe din þarã, în cadrul cãrora
vor discuta despre planurile TUI,
ne-a mai spus ªtefan Joos, adã-
ugând: “Vom dori sã le mulþumim
celor care ne-au sprijinit pe parcur-
sul acestui sezon ºi sã vedem cum
putem sã venim mai aproape de ei
ºi de clienþii lor pentru sezonul care
urmeazã ºi pentru aceastã perioadã
de iarnã. Practic, vom face planuri
împreunã ºi cu siguranþã cã vom
gãsi cãi de a crea parteneriate pe
viitor“.

TUI TravelCenter urmeazã sã
lanseze, în aceste zile, unele char-
tere pe Grecia, pentru sezonul din

2023, dar foarte importante sunt
acum destinaþiile pentru final de an
- Crãciun, Revelion ºi perioada de
iarnã. “Avem mai multe destinaþii
pe care le-am lansat deja, sunt re-
zervãrile în sistemele noastre, atât
pentru parteneri, cât ºi pentru
clienþi. ªi dacã ar trebui sã amin-
tesc câteva, aici ar fi charterul de
Zanzibar, Maldive, Republica Do-
minicanã, Mexic, Mauritius. Unele
dintre ele sunt cu plecare din Bucu-
reºti, altele din Viena, Frankfurt
sau chiar Madrid“.

O altã surprizã pe care TUI o
pregãteºte pentru turiºtii sãi este
cã, pe parcursul întregii sãptãmâni,
aceºtia vor putea descãrca de pe
site-ul companiei, respectând câte-
va condiþii, un voucher de reducere
de 100 de euro pe care îl pot folosi
pânã la sfârºitul anului pentru orice
fel de rezervare pe care o fac din
produsele TUI sau TUI TravelC
center.

De asemenea, turoperatorul va
oferi ºapte vacanþe, respectiv câte
o vacanþã pe zi, care vor consta în
câte un weekend la un chalet de lux
în România, dupã cum ne-a spus
ªtefan Joos: “Este vorba despre un
chalet de lux pe care eu l-am vizitat
ºi de care sunt absolut impresionat
ºi consider cã se ridicã la standar-
dele TUI; de aceea l-am ºi ales ca
partener. Norocoºii câºtigãtori vor
beneficia de un weekend - cazare
cu mic dejun - în aceastã locaþie“.

Nu în ultimul rând, în ziua de 7
octombrie - Ziua Internaþionalã a
Zâmbetului -, TUI va difuza un
podcast despre vacanþã.

ªtefan Joos: ”Dorim
sã devenim
partenerul preferat
pentru clienþii care
cautã vacanþe de lux”

Încadrându-se în trendul pieþei,
TUI TravelCenter intenþioneazã
sã-ºi îmbunãtãþeascã rezultatele fi-
nanciare, anul viitor, când ºi-a pro-
pus sã-ºi dubleze cifra de afaceri.
ª tefan Joos ne-a preciza t :
”Cuvântul care poate descrie cel
mai bine anul 2022 este dezvoltare.
A fost un an în care am deschis
multe sedii, în care ne-am coagulat
un nucleu al echipei, în care ne-am
definit direcþia. Dar ceea ce simt
acum, la sfârºit de an, este cã sun-
tem pregãtiþi sã îndeplinim ceea ce
ne-am propus pentru 2023. Dorim
sã ne consolidãm poziþia pe piaþã,
dar în primul rând vrem sã devenim
partenerul preferat pentru clienþii
care cautã vacanþe la un nivel me-
diu-high, vacanþe de lux, ºi ceea ce
este foarte important - 2023 pentru
noi va fi un an în care vom creºte
cota de piaþã”.

În prezent, sunt în actualitate de-
stinaþiile exotice, iar oamenii revin
la conceptul de early booking, adi-
cã îºi fac planurile de vacanþã din
timp, conform sursei citate. În opi-
nia reprezentantului TUI, s-a
schimbat trendul cererii din piaþã:
”În cadrul unei discuþii, colegii de
la Viena ne spuneau cã în Austria
nu clienþii spun unde vor sã cãlãto-
reascã, ci ei le spun clienþilor unde
vor cãlãtori. Ce doreau sã spunã era
cã sunt atât de mari încât seteazã
trendul. Ne dorim ºi noi sã ajun-
gem acolo încât sã setãm trendul.
ªi pentru acest lucru venim în
întâmpinarea clienþilor cu produse,
cu destinaþii noi. Încercãm sã-i
provocãm sã cãlãtoreascã în locaþii
noi, iar piaþa rãspunde pozitiv. Am
lansat unele destinaþii, în colabora-
re cu TUI Austria, ºi operãm zbo-
ruri din Bucureºti pentru locuri
exotice cum ar fi Maldive, Mauri-
tius sau Mexic. Zborurile sunt ope-
rate cu Austrian Airlines ºi au co-
nexiune la Viena”.

Destinaþiile asiatice Thailanda,
Bali, Malaezia, Singapore, prefe-
rate de români în perioada pre-pan-
demicã pentru vacanþa de iarnã, re-
vin în topul cãutãrilor pentru sezo-
nul 2022-2023, pe mãsurã ce au re-
devenit accesibile dupã ridicarea
totalã a restricþiilor sanitare, se ara-
tã într-o analizã a TUI TravelCen-
ter. Conform cercetãrii citate, este
de aºteptat ca þãrile asiatice sã do-
mine clasamentul destinaþiilor fa-
vorite în urmãtoarele luni, alã-
turându-se pe lista celor în care

românii au putut cãlãtori ºi în 2021,
aºa cum sunt Dubai, Egipt, Maldi-
ve, Mauritius ºi Zanzibar.

ªtefan Leontin Joos a menþionat,
zilele trecute: “Este complicat de
prezis în acest moment o destina-
þie-vedetã a sezonului de iarnã
2022-2023, pentru cã trebuie sã
privim lucrurile din douã perspec-
tive: a preþului ºi a luxului. Turiºtii
pentru care preþul este principalul
criteriu dupã care se ghideazã când
decid unde merg în vacanþã se
orienteazã mai ales spre Thailanda
ºi Bali în Asia, dar ºi spre Mexic,
Republica Dominicanã ºi Cuba în
America Latinã. Pentru românii
care cautã vacanþe de lux, unde bu-
getul nu este neaparat un criteriu,
topul aratã diferit, Mauritius, Mal-
dive, Zanzibar ºi Seychelles fiind
favorite”.

Succesul neaºteptat înregistrat
în plinã pandemie de destinaþiile
exotice îndepãrtate i-au determinat
pe reprezentanþii TUI TravelCen-
ter sã pregãteascã programe turisti-
ce speciale pentru finalul anului
2022 ºi pentru primul trimestru al
anului viitor. Prin urmare, românii
vor putea zbura direct din Bucu-
reºti cãtre Zanzibar. De asemenea,
datoritã conexiunilor cu compa-
nia-mamã, turiºtii TUI TravelCen-
ter vor avea la dispoziþie trei zboru-
ri pe sãptãmânã cãtre Maldive ºi
Mauritius ºi douã curse sãptãm-
ânale cãtre Mexic, cu plecare din
Bucureºti ºi escalã la Viena. Cei
care vor alege vacanþele în Repu-
blica Dominicanã ºi Cuba vor zbu-
ra din Bucureºti, cu escalã la
Madrid.

Printre punctele tari ale turope-
ratorului în programele de anul vii-
tor se vor regãsi ºi destiaþii precum
Mykonos ºi Santorini, a precizat
domnul Joos. De asemenea, TUI
este un jucãtor foarte important în
Dubai, operând pe o gamã foarte
largã de hoteluri.

Printre altele, reprezentanþii TUI
TravelCenter au subliniat cã tarife-
le pentru un sejur de 7 nopþi de Re-
velion, care cuprinde cazare cu mic
dejun ºi transport într-o destinaþie
exoticã, porneºte de la 1150
euro/persoanã în Thailanda (Phu-
ket) ºi poate ajunge la 6500
euro/persoanã în Maldive.

Circa 10.000 de
turiºti au cãlãtorit, în
2022, cu TUI
TravelCenter

În ceea ce priveºte sezonul esti-
val 2022, topul celor mai cãutate
destinaþii din oferta TUI Travel-
Center este condus de Turcia, ur-
matã de Grecia ºi Egipt. Totodatã,
destinaþiile interne, dar ºi Spania ºi
Bulgaria au fost solicitate în acea-
stã varã, mai spun reprezentanþii
TUI. Aceºtia aratã cã, în general,
valoarea medie a unui pachet turi-

stic a fost de 725 de euro de persoa-
nã. Aproximativ 10.000 de turiºti
au ales sã cãlãtoreascã în 2022 cu
TUI TravelCenter, ceea ce repre-
zintã o creºtere semnificativã com-
parativ cu anul anterior, când indu-
stria de turism în general a suferit
pierderi din cauza pandemiei de
coronavirus.

Grupul german TUI Group, lide-
rul turismului la nivel mondial,
este prezent în România prin fran-

ciza TUI TravelCenter deþinutã de
German Touristik Group. Franciza
TUI are o reþea proprie de agenþii,
care se ridicã în acest moment la 12
plus sediul central, iar pânã la
sfârºitul anului preconizeazã cã va
ajunge la un numãr de 16-17 birou-
ri, urmând ca în anul viitor sã de-
schidã alte birouri de vânzare. La
acest numãr de agenþii se adaugã
circa 650 de parteneri, revânzãtori
ai produsului TUI în România. n

Este de aºteptat ca þãrile asiatice sã domine
clasamentul destinaþiilor favorite în urmãtoarele
luni, alãturându-se pe lista celor în care românii
au putut cãlãtori ºi în 2021, aºa cum sunt Dubai,
Egipt, Maldive, Mauritius ºi Zanzibar".

Pe Antalya vom avea pachete cu discount de pânã
la 40%, în unele hoteluri. Sunt foarte multe
hoteluri în perioada aceasta, pentru cã suntem în
contractare, însã o parte din hotelurile cu care
vom lucra anul viitor deja ne-au transmis oferte
speciale pentru acest eveniment - Zilele TUI
România".

Venim în întâmpinarea clienþilor cu produse, cu
destinaþii noi. Încercãm sã-i provocãm sã
cãlãtoreascã în locaþii noi, iar piaþa rãspunde
pozitiv. Am lansat unele destinaþii, în colaborare
cu TUI Austria".

În perioada Zilelor TUI avem mai multe abordãri.
În primul rând, cei care vin în sediile noastre pot
gãsi oferte speciale pe parcursul întregii
sãptãmâni. Vom decora sediile, iar copiii se vor
întâlni cu zânele TUI, vor primi surprize, vor
beneficia de diferite promoþii din partea TUI ºi,
bineînþeles, îºi vor putea rezerva vacanþa cu
discount pentru sezonul toamnã-iarnã sau chiar
pentru anul 2023".
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ESTIVAL
LA ÎNCEPUTUL LUNII AUGUST

Mamaia a devenit mai
ieftinã decât Eforie Nord

(Interviu cu Ionuþ Nedea, ownerul agenþiei Litoralulromanesc.ro)

Reporter: Cum au încheiat opera-
torii de pe litoralul românesc sezonul
2022?

Ionuþ Nedea: Spre deosebire de
anul 2021, când pandemia de corona-
virus i-a determinat pe mulþi români
sã-ºi facã vacanþele în þarã, litoralul
autohton fiind destinaþia favoritã, lu-
crurile s-au schimbat în 2022, când
oamenii au putut cãlãtori fãrã restric-
þii în strãinãtate. Astfel, acel segment
de turiºti care au venit la Marea Nea-
grã anul trecut conjuctural, din cauza
crizei sanitare, s-au îndreptat vara
aceasta cãtre destinaþiile pe care le
frecventau în alþi ani, adicã Grecia,
Turcia, Spania etc. Este una dintre
explicaþiile pentru care destinaþia li-
toralul românesc în ansamblu a
încheiat sezonul cu o scãdere de câte-
va procente în comparaþie cu anul tre-
cut, situaþie care nu se aplicã în ceea
ce priveºte compania Litoralulroma-
nesc.ro, care îºi menþine prima pozi-
þia în topul agenþiilor alese de turiºti
pentru a achiziþiona pachete de va-
canþã la Marea Neagrã. De adãugat
cã litoralul românesc rãmâne destina-
þia favoritã pentru un numãr mare de
turiºti, lucru care a putut fi observat
vara aceasta, când am avut perioade
cu un grad de ocupare de 100% în
unitãþile clasificate din staþiunile de
la Marea Neagrã.

Reporter: Care a fost strategia
abordatã de turoperatori în sezonul
estival 2022?

Ionuþ Nedea: Vara aceasta a fost
una ieºitã din tipare ºi scenariile pre-
gãtite la începutul anului, când toatã
lumea privea cu optimism sezonul
2022 în aºteptarea ridicãrii tuturor re-
stricþiilor, au fost date peste cap de
rãzboiul din Ucraina ºi consecinþele
lui (în principal, inflaþia). Astfel cã
noi, ca agenþie de turism, dar ºi parte-
nerii noºtri hotelieri s-au adaptat din
mers. Am creat oferte speciale pentru
a menþine viu interesul turiºtilor pen-
tru litoral, însemnând chiar tãierea

preþurilor în plin sezon estival, lucru
care a fost mai evident în staþiunea
Mamaia, care a devenit spre începu-
tul lunii august mai ieftinã decât Efo-
rie Nord. Pe de altã parte, a fost un an
greu pentru hotelieri, puºi în situaþia
de a face faþã scumpirilor; am obser-
vat cã hoteluri care erau foarte solici-
tate în alþi ani au înregistrat un grad
de ocupare mai mic pentru cã au ma-
jorat preþurile pentru a-ºi acoperi toa-
te costurile generate de inflaþie. Pe de
altã parte, acei hotelieri care au scum-
pit moderat pachetele turistice, pre-
ferând sã-ºi sacrifice profitul de anul
acesta ºi sã menþinã operaþional busi-
ness-ul, au câºtigat turiºti.

Reporter: Ce oferte noi au adus în
piaþã, în aceasta varã, ºi ce surprize
pregãtesc pentru vara viitoare agen-
þiile de turism?

Ionuþ Nedea: Este foarte impor-
tant ca piaþa sã þinã cont de cererile
venite din partea turiºtilor, fenomen
care se manifestã pe litoral. Este evi-
dent apetitul românilor pentru pache-
te all inclusive sau care sã includã cât
mai multe servicii, nu doar cazare ºi
masã. Tocmai de aceea, ofertele din
aceste categorii sunt ºi primele care
se epuizeazã ºi este clar cã este seg-
mentul cu mare potenþial de creºtere
pe litoralul nostru pentru cã oferta ac-
tualã nu reuºeºte sã acopere cererea.
Aºadar, în vara 2022, românii care au
ales sã-ºi facã vacanþele pe litoral au
cãutat pachete cu servicii integrate,
care sã includã nu doar cazare ºi
masã, ci ºi plajã ºi agrement, de
exemplu. De asemenea, turiºtii au
pus din ce în ce mai mult accent pe
calitatea destinaþiei, atât în ceea ce
priveºte accesibilitatea, cât ºi aspec-
tul general al staþiunii alese ºi varian-
tele de petrecere a timpului liber. În
ceea ce priveºte agrementul, vorbim
despre un alt domeniu care are poten-
þial de creºtere, pentru cã ar trebui cã-
utate cât mai multe soluþii pentru a
pune la dispoziþia turiºtilor variante

de petrecere a timpului liber, excur-
sii, sã fie convinºi sã descopere fru-
museþile Dobrogei, nu doar litoralul,
zonele istorice, multiculturalitatea ºi
diversitatea etnicã ori gastronomicã.

Reporter: Cum se descurcã ope-
ratorii de turism de pe litoral cu forþa
de muncã?

Ionuþ Nedea: Criza de personal
afecteazã întreaga industrie a servi-
ciilor, dar e adevãrat cã se resimte în
special în domeniul HoReCa. Este
motivul pentru care tot mai des se
apeleazã la angajaþi din afara Uniunii
Europene, respectiv din India, Ban-
gladesh, Nepal etc. În ceea ce pri-
veºte litoralul, unde vorbim despre
sezonalitate ºi despre o perioadã de
activitate relativ scurtã, ar trebui cãu-
tate soluþii împreunã cu autoritãþile.
În ceea ce ne priveºte pe noi, ca agen-
þie de turism, este important cã ne ba-
zãm pe un nucleu al echipei de ani de
zile, iar orice nou angajat trece prin
sesiuni de training pentru a înþelege
exact care sunt aºteptãrile noastre, ale
companiei, precum ºi ale turiºtilor.
Este una dintre explicaþiile pentru fe-
edback-urile pozitive venite din par-
tea clienþilor Litoralulromanesc.ro,
care apreciazã modul în care interac-
þioneazã, comunicã cu angajaþii ce le
preiau solicitãrile.

Reporter: Cum a evoluat cererea
din piaþã? Care dintre staþiuni a fost
cea mai solicitatã ºi pentru care au
fost primite cele mai puþine cereri de
vacanþe?

Ionuþ Nedea: Clasamentul staþiu-
nilor preferate de români pentru seju-
rul de varã, raportat la numãrul total
de rezervãri al agenþiei Litoralulro-
manesc.ro, a suferit modificãri, Efo-
rie Nord devansând Mamaia. Practic,
în comparaþie cu sezonul 2021, Efo-
rie Nord a înregistrat o creºtere a re-
zervãrilor de la 22,7% la 27,6%, în
vreme ce în Mamaia scãderea a fost
de la 30,7% la 26%, cifrele corelate
arãtând cã turiºtii care obiºnuiau sã
meargã în Mamaia au migrat cãtre
staþiunile din sud, în special cãtre
Eforie Nord. Unul dintre motivele
care au afectat fluxul de turiºti în Ma-
maia a fost legat de taxa de parcare în
staþiune, o decizie a autoritãþilor in-
tens contestatã de operatorii din tu-
rism care au reuºit, la jumãtatea sezo-
nului, sã determine autoritãþile sã re-
ducã valoarea acestei taxe.

Reporter: Ce pericole se întrevad
pentru turismul de pe litoralul rom-
ânesc în contextul rãzboiului de la
graniþe?

Ionuþ Nedea: Principalul factor
perturbator care a influenþat cererea
la nivelul întregului litoral ºi care, de
altfel, a avut un impact în toatã indu-
stria de turism, a fost ºi este legat de
rãzboiul din Ucraina, care a accen-
tuat presiunea inflaþionistã. Scumpi-
rile în lanþ ale produselor ºi servicii-
lor au dus la scãderea apetitului rom-
ânilor pentru vacanþe în general, nu
doar pe litoral, pentru cã primul lucru
la care oamenii renunþã în momentul

în care se confruntã cu dificultãþi fi-
nanciare este vacanþa. Aºa cã ne
aºteptãm ca nu atât rãzboiul în sine,
cât consecinþele lui sã afecteze dorin-
þa românilor de a-ºi face planuri de
vacanþã, de a fi dispuºi sã rezerve un
sejur din timp – în condiþiile în care
ofertele pentru vara viitoare urmeazã
a fi lansate în a doua jumãtate a lunii
septembrie ºi înseamnã reduceri de
pânã la 50% ºi condiþii avantajoase
de rezervare.

Reporter: Cum sunt influenþate
preþurile pachetelor turistice de infla-
tie si de cresterea dobanzilor si a pre-
turilor carburantilor si utilitatilor?

Ionuþ Nedea: În continuarea ideii
de mai sus, ne aºteptãm ca scumpirile
la care asistãm toþi ºi pespectiva unei
ierni cu facturi mari sã influenþeze ºi
modul în care românii vor rezerva se-
jururi pentru vara viitoare. De aceea
estimãm cã va apãrea din nou o “goa-
nã” dupã preþurile mici. Turiºtii vor
cãuta nu atât calitatea, cât preþul cel
mai mic, oferte speciale, chilipiruri,
sacrificând, poate, confortul ori un
pachet de servicii mai complex ºi, de-
sigur, mai satisfãcãtor.

Reporter: Analiºtii prevãd o nouã
crizã financiarã. Sunt pregãtiþi opera-
torii de pe litoral sã o înfrunte?

Ionuþ Nedea: Dupã criza generatã
de pandemia de coronavirus, care a
afectat toate sectoarele economice,
dar mai ales turismul (deºi, trebuie sã
subliniem cã turismul intern ºi turi-
smul de litoral a fost mai puþin afectat

decât cel extern), nimeni nu e cu ade-
vãrat pregãtit de o nouã crizã. Dar va
trebui sã ne adaptãm din mers ºi sã þi-
nem cont de toate miºcãrile de pe pia-
þã ºi de context. Cert este cã operato-
rii din turismul de litoral îºi doresc sã
menþinã aceleaºi tarife la pachetele
turistice în sezonul estival 2023 ca în
acest an, în ciuda scumpirilor cu care
se confruntã ºi a creºterii TVA la ser-
viciile de cazare. Noi am început în
august discuþiile cu hotelierii din sta-
þiunile de la Marea Neagrã pentru
lansarea sejururilor din 2023 ºi pu-
tem spune cã existã o preocupare la
nivelul industriei pentru a menþine ta-
rifele din 2022 ºi în 2023, astfel încât
sã nu fie pusã o presiune ºi mai mare
pe bugetul de vacanþã al românilor.
Pânã la ora aceasta, 90% dintre hote-
lierii cu care am discutat acest subiect
ºi-au exprimat dorinþa de a pãstra
preþurile nemodificate, deºi, la rândul
lor, sunt puºi în situaþia de a face faþã
unor cheltuieli mai mari generate de
inflaþie ºi de creºterea TVAla cazare.

Reporter: Ce perspective are turi-
smul de pe litoralul românesc?

Ionuþ Nedea: Cred cã litoralul
românesc are ºansa de a deveni o de-
stinaþie doritã ºi cãutatã ºi de turiºti
strãini, în special de cei din regiune.
Dau exemplul Republicii Moldova,
de unde am putea sã atragem turiºti.
Însã, e nevoie de eforturi pentru a
promova destinaþia, iar pentru acea-
sta nu e suficientã iniþiativa unui ope-
rator privat, ci trebuie cumulate ideile
ºi resursele tuturor celor de pe litoral,
ale autoritãþilor locale ºi centrale. Iar
atu-urile pe care le are litoralul în ra-
port cu alte destinaþii similare sunt le-
gate de ceea ce oferã întreaga regiu-
ne, nu strict partea de plaje, ºi anume:
diversitatea culturalã, etnicã, religio-
asã, care poate fi vãzutã în arhitectu-
rã, obiceiuri, gastronomie. Pot fi cre-
ate pachete complexe care sã îmbine
turismul de litoral cu cel de explorare
ºi aceasta este niºa care ar putea sã
ducã la creºterea numãrului de turiºti
pe litoral. De asemenea, sã nu negli-
jãm partea de evenimente ºi festiva-
luri; am vãzut cã Neversea creºte de
la un an la altul. Dar, de asemenea,
echipa de organizare a TIFF a repli-
cat, la dimensiuni mai mici, Festiva-
lul de Film ºi Arte Sunscreen la Con-
stanþa, aflat anul acesta la prima edi-
þie. Prin astfel de evenimente poate fi
extins ºi sezonului estival pe litoral,
care anul acesta a avut de suferit ºi
din cauza debutului anului ºcolar cu
zece zile mai devreme decât în mod
obiºnuit.

Reporter: Mulþumesc! n

C
lasamentul staþiunilor preferate de români pentru sejurul de
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„Deºi e toamnã în
România, sezonul 2022

nu s-a încheiat”
(Interviu cu Denisa Oprea, director de marketing la Hello Holidays)

l ”Pachetele s-au vândut din timp, turiºtii s-au întors fericiþi”

Reporter: În ce punct se aflã turi-
smul românesc, dupã cei peste doi ani
de pandemie?

Denisa Oprea: Dupã doi ani de
pandemie, dorinþa oamenilor de a cã-
lãtori, de a ajunge nestingheriþi oriun-
de în lumea aceasta ori de a pleca mai
des în vacanþã s-a simþit din plin în
vânzãri. Cererea pentru sejururi în
Grecia, Turcia, Bulgaria, Egipt, Rom-
ânia ori de circuite în Europa ºi Asia a
fost ridicatã încã din primãvarã.

În timpul sezonului am fost nevoiþi
chiar sã suplimentãm numãrul de lo-
curi pentru destinaþiile unde cererea a
fost peste aºteptãri ori cu încã un auto-
car charter, de exemplu în Thassos, Ri-
viera Olimpului, Hakidiki. Charterul
pentru Bulgaria, care a fost, în premie-
rã, zilnic anul acesta, a avut un grad de
ocupare de 86% în primul sãu an de
operare.

Deºi e toamnã în România, sezonul
2022 nu s-a încheiat. Avem încã zbo-
ruri charter ori charter autocar pentru
Grecia, Turcia, Egipt, unde temperatu-
rile se menþin ridicate. Ultimele curse
din acest sezon sunt în luna octombrie.
Tragem apoi linie ºi anunþãm rezulta-
tele. A fost însã un an bun, primul în
care s-a cãlãtorit normal, ca în 2019.

Reporter: Ce rezultate financiare
aþi înregistrat în acest an (pânã în acest
moment) ºi ce estimãri aveþi pentru
întreg anul 2022?

Denisa Oprea: Din datele de pânã
acum, pentru cã sezonul încã nu s-a
terminat, credem cã am depãºit pe
anumite destinaþii, ºi chiar per ansam-
blu, anul 2019.

Au fost multe momente dificile
începând din martie 2020, pe care
le-am depãºit printr-o foarte bunã co-
municare cu turiºtii, prin puterea echi-
pei Hello Holidays de a gãsi rapid so-
luþii ºi fiind extrem de vigilenþi.
Ne-am confruntat cu situaþii noi, cãro-
ra a trebuit sã le gãsim rezolvarea
într-un mod avantajos pentru turiºti,
dar ºi pentru noi, ca organizator de va-
canþe.

Reporter: Ce oferte noi aþi adus în
piaþã în aceastã varã ºi ce surprize ave-
þi pentru iarna care urmeazã?

Denisa Oprea: Grecia a fost desti-
naþia cu mai multe noutãþi în sezonul
2022, datoritã faptului cã este þara cu
care ne-am început activitatea în urmã
cu 15 ani. În anul aniversar am lansat
destinaþii noi - insulele Skopelos, Alo-
nissos ºi Skiathos -, am reintrodus Pe-
lion, la cererea turiºtilor noºtri tradi-
þionali, ºi am avut ºi foarte multe ofer-
te speciale, în colaborare cu partenerii
locali, pentru toate structurile de caza-
re din portofoliu.

Dupã o cerere foarte mare de vacan-
þe în Bulgaria în vara 2021, în 2022 am
introdus un charter autocar zilnic spre
staþiunile bulgãreºti de la Marea Nea-
grã ºi, aºa cum spuneam mai sus, s-a
dovedit a fi o idee bunã.

Pentru vacanþa în Turcia, turiºtii au
la dispoziþie pachete de vacanþã cu
zbor charter în Antalya, Bodrum, Da-
laman, Marmaris, Fethyie, dar ºi pe
cursele noastre cu atocarul, spre Mar-
maris, Bodrum ºi Kusadasi-Didim.
Întreaga noastrã ofertã de hoteluri de
lux din zonele turceºti de litoral este

disponibilã ºi pentru vacanþe cu tran-
sport individual.

Un alt zbor charter, spre Hurghada,
a fost permanent în oferta Hello Holi-
days.

Pentru turiºtii care preferã vacanþe
active ºi sã viziteze mai multe þãri, mai
mult de 80 de circuite sunt în oferta
Hello Holidays în 2022, în România,
Serbia, Croaþia, Slovenia, Macedonia,
Albania, Ungaria, Cehia, Franþa, Ita-
lia, Spania, Portugalia, þãrile nordice,
cu o duratã de la douã la 20 de zile, or-
ganizate pânã în noiembrie.

Pentru septembrie ºi octombrie sunt
disponibile programele Senior Holi-
days în Italia, fãrã limitã de vârstã ori
supliment de non-seniori. Pot sã vizi-
teze Napoli ºi Coasta Amalfi, Sicilia,
Toscana, destinaþii foarte cãutate ºi
aglomerate în lunile de varã, într-o pe-
rioadã din an când preþurile sunt mai
mici, traficul turistic se reduce, tempe-
raturile se menþin la peste 26 de grade
Celsius.

Pentru iarnã organizãm vacanþe de
Revelion în Kusadasi, Didim, Skopje,
Istanbul, Antalya, Paralia Katerini,
Hurghada, ºi foarte multe programe la
pieþele de Crãciun din marile oraºe eu-
ropene. Au fost solicitãri pentru va-
canþele de iarnã încã din luna august ºi
ne grãbim sã punem la dispoziþia
turiºtilor toate ofertele.

Reporter: Cum vã descurcaþi cu
forþa de muncã?

Denisa Oprea: Avem o echipã de
agenþi de turism formatã în timp ºi de-
stul de anevoios, în condiþiile în care,
ultimii doi ani au venit cu multe pro-
vocãri pentru aceastã profesie. În tu-
rism e nevoie de oameni dedicaþi ºi re-
zistenþi la tot felul de situaþii noi ºi difi-
cile care apar. Ne strãduim sã îi for-
mãm în acest spirit pe cei noi din do-
meniu.

Reporter: Care sunt noile orientãri
de vacanþã ale turiºtilor români?

Denisa Oprea: Cererea de vacanþe
a fost constant mare, iar din momentul
în care ridicarea restricþiilor de cãlãto-
rie din anii anteriori a devenit o realita-

te, a fost ºi mai mare.
Afost un an bun pentru Grecia, care

a anunþat cu mult timp înainte de înce-
perea sezonului cã cere strãinilor nu-
mai documentele de cãlãtorie. Thas-
sos, în iulie, de exemplu, era 100%
ocupat ºi mulþi dintre turiºtii care nu
cumpãraserã din timp au fost nevoiþi
sã mai aºtepte ori sã se îndrepte spre
alte destinaþii. Turcia, în ciuda faptului
cã preþurile au fost mai mari sezonul
acesta, a avut o cerere constantã, rom-
ânii fiind foarte atraºi de produsul all
inclusive.

ªi pentru cã în ultimii doi ani era
mai dificil sã vizitezi Occidentul, ori
Thailanda, ori America, anul acesta
cererea pentru astfel de zone a explo-
dat.

În plus, orice propunere nouã fãcutã
turiºtilor (ºi mã refer aici la zonele noi
din Grecia propuse de noi, la progra-
mele Senior Holidays de toamnã, la
circuitele prin Europa organizate tot
timpul anului) a fost bine primitã. Pa-
chetele s-au vândut din timp, turiºtii
s-au întors fericiþi.

Reporter: Ce pericole se întrevad
pentru turism în contextul rãzboiului
de la graniþã?

Denisa Oprea: A fost dificil în fe-
bruarie, când a început conflictul, ºi în
sãptãmânile care au urmat. Acum, în
septembrie, nu mai existã teama de la
început. Oamenii s-au obiºnuit cu si-
tuaþia, fiind un rãzboi de lungã duratã,
din pãcate. Sunt, într-adevãr, influen-
þaþi de puterea mass-media ºi receptivi
la informaþiile primite pe canalele me-
dia, iar asta de multe ori îi ajutã sã se
lãmureascã într-o situaþie sau alta.

Reporter: Cum sunt influenþate pre-
þurile pachetelor turistice de inflaþie ºi
de creºterea dobânzilor ºi a preþurilor
carburanþilor ºi utilitãþilor?

Denisa Oprea: S-au fãcut eforturi
colective din partea turoperatorilor ºi
hotelierilor de menþinere a preþurilor la
nivelul din anul trecut. Acolo unde nu
s-a putut, s-au fãcut majorãri, dar la un
nivel rezonabil. De-a lungul anului am
avut (ºi continuãm sã avem) campanii

cu oferte speciale, în colaborare cu
partenerii noºtri externi. Astfel, fie a
fost vorba despre transportul gratuit
pentru copii, fie de o reducere pentru
cazare sau pentru taxele de aeroport,
fie de reducerile de Early Booking,
avem permanent preocuparea ca pre-
þurile sã fie accesibile, calitatea servi-
ciului turistic sã se pãstreze. De exem-
plu, în Grecia, am avut pachete de va-
canþã de la 120 de euro/persoanã.

Reporter: Analiºtii prevãd o nouã
crizã financiarã. Este pregãtit sectorul
turismului sã o înfrunte?

Denisa Oprea: Inflaþia ne afectea-
zã pe toþi, în mod evident. Ce încercãm
noi este sã venim în întâmpinarea
clienþilor cu oferte speciale ºi sã nu fa-
cem rabat la calitatea cu care i-am
obiºnuit. Va fi o nouã provocare perio-
ada care urmeazã, suntem siguri cã o
vom depãºi cu bine.

Reporter: Ce perspective are turi-
smul românesc?

Denisa Oprea: Litoralul românesc
se îmbunãtãþeºte de la un an la altul.
Sudul este zona cu cele mai multe
transformãri, hoteluri renovate ºi cu
mai multe facilitãþi pentru turiºtii adul-
þi ori copii, servicii mai bune. În Ma-
maia oferta de cazare s-a diversificat
prin apariþia unor hoteluri cu o capaci-
tate mai micã de cazare ori a aparta-
mentelor de închiriat în regim hotelier.
Sunt investiþii ºi în infrastructurã, zone
de promoneadã, faleze, s-au deschis
multe zone de relaxare, distracþie. Este
o bunã variantã pentru petrecerea va-
canþei ºi litoralul românesc ºi nu oferã
numai neplãceri turiºtilor, cum cei mai
mulþi sunt tentaþi sã generalizeze
vãzând permanent în mass media, în
social media, disecate teme legate de
plajele mãrite, costul ºezlongurilor, ori
ale meselor la restaurant.

Noi avem în ofertã hoteluri atent se-
lectate ºi suntem atenþi la feedback-ul
pe care ni-l dau turiºtii noºtri. Orice si-
tuaþie rezonabilã semnalatã de ei a fost
îndreptatã cu colaborarea hotelierului
în cauzã.

Reporter: Mulþumesc! n

D
upã doi ani de pande-

mie, dorinþa oameni-

lor de a cãlãtori, de a

ajunge nestingheriþi

oriunde în lumea ace-

asta ori de a pleca mai des în

vacanþã s-a simþit din plin în

vânzãri, ne-a spus Denisa

Oprea, director de marketing

la Hello Holidays, în cadrul

unui interviu. Domnia sa a su-

bliniat cã, deºi e toamnã în

România, sezonul 2022 nu s-a

încheiat, Hello Holidays având

încã zboruri charter ori charter

autocar pentru Grecia, Turcia,

Egipt, unde temperaturile se

menþin ridicate.

În timpul sezonului am fost nevoiþi chiar sã
suplimentãm numãrul de locuri pentru destinaþiile
unde cererea a fost peste aºteptãri ori cu încã un
autocar charter, de exemplu în Thassos, Riviera
Olimpului, Hakidiki".

Pentru septembrie ºi octombrie sunt disponibile
programele Senior Holidays în Italia, fãrã limitã
de vârstã ori supliment de non-seniori. Pot sã
viziteze Napoli ºi Coasta Amalfi, Sicilia, Toscana,
destinaþii foarte cãutate ºi aglomerate în lunile de
varã, într-o perioadã din an când preþurile sunt
mai mici, traficul turistic se reduce, temperaturile
se menþin la peste 26 de grade Celsius".

Pentru vacanþa în Turcia, turiºtii au la dispoziþie
pachete de vacanþã cu zbor charter în Antalya,
Bodrum, Dalaman, Marmaris, Fethyie, dar ºi pe
cursele noastre cu atocarul, spre Marmaris,
Bodrum ºi Kusadasi-Didim".

Dupã o cerere foarte mare de vacanþe în Bulgaria
în vara 2021, în 2022 am introdus un charter
autocar zilnic spre staþiunile bulgãreºti de la
Marea Neagrã".
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DESTINATII ROMANESTI

„Angajarea personalului
din afara UE - un proces

extrem de laborios,
birocratic ºi cu multe

provocãri”
(Interviu cu Adrian Voican, preºedintele Bibi Group4travel)

l „Am avut cea mai bunã lunã iunie, dupã vânzãri, din ultimii 20 de ani” l „Turismul în Delta Dunãrii a scãzut, din cauza
proximitãþii faþã de Ucraina”

Reporter: Care este bilanþul dum-
neavoastrã dupã primele nouã luni din
acest an, având în vedere cã 2022 vine
dupã doi ani de pandemie?

Adrian Voican: Trei sferturi din
anul turistic 2022 s-au încheiat. Au
fost nouã luni complicate, cu suiºuri ºi
coborâºuri. Dupã lunile ianuarie ºi fe-
bruarie optimiste, cu vânzãri în
creºtere la final de pandemie, de-
clanºarea conflictului din Ucraina a
îngheþat vânzãrile turistice pentru
douã luni.

Luna mai a fost una cu vânzãri în re-
venire, iar luna iunie a fost poate cea
mai bunã lunã iunie ca vânzãri, din ul-
timii 20 de ani. Totuºi, în lunile iulie si
august s-au înregistrat vânzãri medio-
cre, iar în luna septembrie a fost o scã-
dere de 40% faþã de aceeaºi perioadã a
anului trecut. Reluarea cursurilor ºco-
lare la începutul lunii septembrie, cu
zece zile mai devreme decât în anii
precedenþi, urmatã de rãcirea vremii,
au afectat vânzãrile turistice în aceastã
perioadã.

În 2022, cel puþin la nivelul compa-
niei pe care o reprezint, litoralul a scã-
zut ca numãr de turiºti, în funcþie de
staþiune, cu 10-20%, dar am avut
creºteri pe zona de munte ºi în staþiuni-
le balneare. Cheltuielile au crescut ºi
ele, cu pânã la 30-40% faþã de anul an-
terior, atât cu forþa de muncã, cât ºi din
cauza majorãrii preþurilor la utilitãþi ºi

combustibili. În plus, inflaþia ºi costul
finanþãrii au afectat ºi ele puternic re-
zultatele operaþionale.

Reporter: Care a fost strategia
abordatã de sectorul turistic în acest
an?

Adrian Voican: Multe contracte ºi
oferte în relaþia dintre agenþii ºi hote-
lieri au fost finalizate înainte de înce-
putul anului, aºa încât evoluþiile din
acest an nu au putut aduce multe co-
recþii. Lipsa totalã de predictibilitate
generatã atât de rãzboiul din Ucraina,
care a contribuit în special la limitarea
interesului turiºtilor strãini de a reveni
în numãr mare pe litoralul românesc,
ca ºi evoluþiile contextului economic,
care au afectat bugetele turiºtilor, au
redus puternic eficacitatea acþiunilor
de marketing, iar finalul sezonului
estival a pecetluit o varã slabã, salvatã
parþial doar de voucherele de vacanþã
reactivate în 2022.

Reporter: Ce oferte noi au adus în
piaþã, în aceastã varã, ºi ce surprize
pregãtesc pentru vara viitoare?

Adrian Voican: În pofida dificultã-
þilor menþionate, investiþiile au conti-
nuat în turism, noi hoteluri au fost con-
struite, multe altele renovate, au fost
date în folosinþã piscine ºi centre de
Spa ºi Wellness, iar primarii din multe
localitãþi au finalizat investiþii în mo-
dernizarea infrastructurii locale.

Reporter: Cum se descurcã opera-

torii de turism din România cu forþa de
muncã?

Adrian Voican: În timpul pande-
miei, mulþi specialiºti ºi-au schimbat
domeniul de activitate, iar când cere-
rea ºi-a revenit personalul s-a dovedit
insuficient. De aceea, ºi salariile oferi-
te au depãºit evoluþia medie din eco-
nomie, crescând presiunea financiarã
pentru operatorii din domeniu.

Trebuie spus ºi cã impredictibilita-
tea ridicatã din aceºti ultimi ani a fãcut
ca puþini tineri sã îºi doreascã sã îºi
construiascã o carierã în turism, sau

chiar în HoReCa, în general. În ce pri-
veºte angajarea de personal din þãri
non-UE, procesul s-a dovedit extrem
de laborios, birocratic ºi cu multe pro-
vocãri.

Reporter: Cum a evoluat cererea
din piaþã în 2022?

Adrian Voican: Turismul în Delta
Dunãrii a scãzut în mod evident, mai
ales cererea în rândul turiºtilor strãini,
din cauza proximitãþii faþã de Ucraina,
fenomen ce a afectat ºi litoralul rom-
ânesc. Astfel, volumele de vânzãri pe
litoral, în ansamblu, au scãzut, mai

ales în Mamaia. Însã ºi în celelalte sta-
þiuni s-au simþit scãderea cererii si bu-
getele limitate ale turiºtilor.

Percepþia turiºtilor poate fi influen-
þatã de proximitatea conflictului. Deºi
nu existã implicaþii directe pentru
România, sunt categorii de persoane
care este posibil sã amâne în continua-
re cãlãtoriile pentru a-ºi tempera teme-
rile. Reticenþa este clar mai mare în
ceea ce priveºte turiºtii externi, care
preferã sã evite orice posibil risc aso-
ciat proximitãþii rãzboiului.

Reporter: Cum sunt influenþate
preþurile pachetelor turistice de infla-
þia în continuã creºtere?

Adrian Voican: Existã o presiune
consistentã pentru creºterea tarifelor
din cauza majorãrii mai multor cate-
gorii de costuri. Totuºi, operatorii din
turism nu s-au grãbit sã urmeze creºte-
rea ratei inflaþiei, înþelegând cã turiºtii
au bugete limitate. Spre exemplu, pa-
chetele pentru aceastã iarnã, în sistem
de înscrieri timpurii, au de multe ori
chiar acelaºi preþ ca acela oferit anul
trecut, în condiþii normale de rezerva-
re.

Reporter: Analiºtii prevãd o nouã
crizã financiarã. Sunt pregãtiþi opera-
torii de turism din România sã o
înfrunte?

Adrian Voican: Din pãcate, în fo-
arte micã mãsurã. Dupã trei ani de cri-
ze fãrã precedent în turism, resursele ºi
rezervele operatorilor nu sunt sufi-
ciente pentru a înfrunta un nou tip de
crizã, o crizã economicã ºi financiarã
profundã, care pare sã se prefigureze.
Singura ºansã pentru operatorii din tu-
rism o reprezintã susþinerea oferitã de
stat prin granturi ºi subvenþii pe costu-
ri, pânã la revenirea la condiþii econo-
mice normale.

Reporter: Ce perspective are turi-
smul nostru, pe regiuni?

Adrian Voican: Turismul reacþio-
neazã rapid la crize ºi provocãri, cere-

rea scade brusc, dar nevoia de a cãlãtori
rãmâne puternicã ºi turismul îºi revine
de fiecare datã. Turismul balnear are un
potenþial foarte mare de creºtere, pen-
tru cã aici s-au fãcut investiþii impor-
tante, atât pe partea de cazare, cât ºi pe
zona de tratament sau SPA. În plus,
aceastã destinaþie este deschisã tot tim-
pul anului, faþã de sezonul estival de pe
litoral. Trebuie sã remarcãm ºi interesul
turiºtilor faþã de pachetele turistice de
tip CityBreak, pentru oraºele istorice
din România. O altã perspectivã de in-
teres pentru noi este ºi activitatea de in-
coming. Turiºtii strãini sunt în conti-
nuare atraºi de România ºi, prin partici-
parea noastrã la târgurile internaþiona-
le, ne dorim sã creºtem numãrul celor
care ne viziteazã þara.

Reporter: Ce surprize turistice
pregãtiþi pentru perioada de Sãrbãtori
de iarnã?

Adrian Voican: Bibi Touroperator
are o poziþionare foarte clarã - “ Vacan-
þa. Oriunde în România”. Ne-am spe-
cializat exclusiv pe turism autohton ºi
vindem vacanþe în România printr-o re-
þea de aproape 1000 de agenþii.

Avem o colecþie de 100 de cataloa-
ge hibride online si offline dedicate tot
atâtor segmente de turism.

Referitor la activitatea noastrã din
acest an, pot spune cã scãderea numã-
rului de rezervari pe litoral a fost com-
pensatã de creºterile pe segmentul va-
canþelor de sãnãtate, turism montan,
adventure ºi incoming. În ceea ce pri-
veºte pachetele de sãrbãtori de iarnã,
am pregãtit oferte atractive în staþiuni
precum Bãile Felix sau Valea Praho-
vei, pentru zona ruralã cu tradiþii din
Maramureº sau din Bucovina, dar ºi
pentru litoralul românesc. Prin progra-
mul de Înscrieri Timpurii, turiºtii pot
avea access pânã la 31 octombrie la ta-
rife mai mici, cu reduceri de pânã la
20-25%.

Reporter: Mulþumesc!n

Î
n 2022, litoralul a scãzut ca numãr de turiºti, în funcþie de sta-

þiune, cu 10-20%, dar au fost creºteri pe zona de munte ºi în

staþiunile balneare, dupã cum ne-a spus Adrian Voican,

preºedintele Bibi Group4travel, prezentându-ne stuaþia compa-

niei pe care o reprezintã. Cheltuielile au crescut ºi ele, cu pânã

la 30-40% faþã de anul anterior, atât cu forþa de muncã, cât ºi din

cauza majorãrii preþurilor în domenuil utilitãþilor ºi combustibililor, a

adãugat acesta, în cadrul unui interviu. Adrian Voican a subliniat cã

inflaþia ºi costul finanþãrii au afectat ºi ele puternic rezultatele ope-

raþionale.
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SANATATE & SPA

Terapii spa care stimuleazã
imunitatea organismului

S
ezonul de toamnã ne prin-
de, de multe ori, neimuni-
zaþi ºi nevitaminizaþi. Pu-
tem sã ne stimulãm imuni-

tatea cu vitamine, minerale, fructe
ºi legume, dar ºi relaxându-ne.
Centrele spa sunt astfel de locuri în
care putem sã ne detensionãm ºi, în
acelaºi timp, sã ne antrenãm imuni-
tatea pentru sezonul rece.

Un studiu recent a arãtat cã peste
80% dintre oameni sunt mai atenþi
la sãnãtatea lor, conºtientizând cã
atât fizicul, cât ºi psihicul au nevo-
ie de o îngrijire atentã. Tratamente-

le spa joacã un rol important în
îmbunãtãþirea sãnãtãþii ºi stãrii de
bine, atât mental, cât ºi fizic. Cer-
cetãrile confirmã încã o datã cã ma-
sajele regulate ºi bãile aromate re-
laxeazã muºchii, detensioneazã
psihicul ºi alungã stresul, cel care
este direct rãspunzãtor de scãderea
imunitãþii. Un masaj de relaxare di-
namizeazã sistemul limfatic, circu-
la tor º i hormonal , regleazã
sis temul nervos autonom ºi
întãreºte sistemul imunitar.

La Covasna, în Þinutul conace-
lor, mofetelor ºi apelor minerale

poate fi alungat efectul stresului
asupra organismului.

Unul dintre tratamentele desti-
nate acestui scop este “Spa la ca-
stel”. “Cellarium Slow Down
SPA“ este un spaþiu atemporal, am-
plasat în pivniþa boltitã a Castelului
Hotel Daniel din Tãliºoare. Este un
loc încãrcat de istorie, care invitã la
reverie. Pe lângã elementele „cla-
sice” ale unui spa, respectiv pisci-
na, sauna, baia de aburi sau jacuzzi,
gãsim aici adevãrate specialitãþi in-
spirate din remedii tradiþionale de
vindecare, cum ar fi Scrub bar-ul,

Vir i l l ium-ul sau Kneipp-ul
secuiesc.

“Rãsfãþ în inima pãdurii” este o
altã variantã din Covasna pentru
care putem opta ca sã ne relaxãm.

La Grand Santerra Spa de la Bal-
vanyos Resort se împletesc tradiþii-
le de detoxifiere strãvechi, cum ar
fi faimosul „Rasul”, ºi resursele
naturale locale de vindecare recu-
noscute de veacuri, într-un spa în
varianta cea mai actualã, pentru a
oferi o experienþã greu de egalat.
Argila albastrã din Câmpia Tran-
silvaniei este unicã prin bogãþia de

minera le , împreunã cu apa
proaspãtã de izvor din Balvanyoº.

În acest loc nu trebuie decât sã ne
acoperim cu pastã de argilã gata
preparatã ºi apoi sã ne relaxãm în
atmosfera învãluitã de vapori puri-
ficatori, într-o camerã întunecoasã,
luminatã de un cer înstelat.

O a treia destinaþie pentru rela-
xarea organismului este la Health
& Beauty Center Clermont din Ho-
telul Clermont, unde ne aºteaºptã
programul “Lotus ºi plante exotice
pe vârful muntelui”. Aici gãsim te-
rapia „INDOCEANE” cu alge ma-

ronii ºi lotus, care este o nouã abor-
dare a relaxãrii. o tehnicã de masaj
unicã ºi exclusivã Thalgo.

Balsamul Qi-Marine® se bazea-
zã pe extracte de alge brune bogate
în amino-acizi tonifianþi, mi-
cro-elemente ºi anti-oxidanþi, care
sunt combinate cu uleiuri esenþiale
de Lotus Sacru ºi Pachouli. Este
ideal pentru masarea ºi relaxarea
centrilor energetici. Extractele de
lãmâie, mandarinã verde ºi grape-
fruit contribuie la o împachetare
eficientã cu efect relaxant ºi purifi-
cator. n

Tratamente
anti-celulitice la baza
de tratament Ensana,
din Sovata
P

reocupãrile actuale, teh-
nologia ºi perioada de
pandemie ne-au determi-
nat sã ne limitãm destul de

mult spaþiul de miºcare. În acest
context, sedentarismul, stresul,
mesele rapide ºi o dietã sãracã în fi-
bre cresc retenþia de apã,
ajungându-se la celulitã.

Medicii balneologi subliniazã cã
tratarea celulitei are la bazã o deto-
xifiere de calitate. La baza de trata-
ment Ensana din Sovata, în cursul
unei cure tipice se urmãresc douã
obiective: informarea pacientei de-
spre cauzele apariþiei celulitei ºi
modificãrile de stil de viaþã simple,
individualizate ce se impun, iar pe
de altã parte, tratamentul þintit de

1-2 sãptãmâni.
Concret, tratamentul propriu-zis

constã în proceduri medicale pre-
scrise în cabinet, respectiv metode
wellness liber alese în urma sfatu-
lui medical, la care se adaugã faci-
litãþile oferite de cazarea în hotelu-
rile Ensana: bãi sãrate la piscine
(cu apã sãratã extrasã din Lacul
Ursu), înot în bazinele cu apã sim-
plã, jaccuzzi, saune (în special
infrasaunã), fitness.

Medicul balneolog al bazei de
tratament Ensana din Sovata subli-
naizã: „Procedurile medicale reco-
mandate se aleg dintre urmãtoare-
le: drenaj limfatic, masaj subacval,
masaj medical ºi împachetãri cu
nãmol sapropelic peloidogen ex-

tras din Lacul Ursu. În plus, acesto-
ra li se alãturã gimnasticã medicalã
la salã (stretching) ºi Aqua Fitness,
respectiv oxigenoterapie forte pen-
tru efectul de «ardere» a reziduuri-
lor subcutanate ºi regenerare celu-
larã. Toate aceste proceduri pot fi
incluse într-un pachet special
adaptat tratãrii celulitei, pachetul
«Prevenþie»”.

De asemenea, metodele wel-
lness recomandate sunt împacheta-
rea anticeluliticã, masajele de de-
toxifiere, masajul cu bule de aer,
masajul limfatic manual total, bãi-
le aromatice detoxifiante, respec-
tiv tratamentele specifice din zona
Spa-ului , toate efectuate cu
produse cosmetice de cea mai
înaltã calitate.

Potrvit surselor citate, beneficiul
obþinut în urma unui sejur la Ensa-
na-Sovata este dublu: mobilizarea
maselor celulitice prin tratamentul
propriu-zis de 1-2 sãptãmâni, re-
spectiv cunoaºterea metodelor de
prevenire ºi tratament la domiciliu
ale celulitei, care sunt exacte, sim-
ple ºi cu rezultat garantat. n

Herculum Spa de la
Bãile Herculane -
locul unde ne relaxãm
mintea ºi muºchii
D

upã o mult aºteptatã va-
canþã în care simþim ne-
voia sã ne plimbãm, sã
respirãm aer curat, sã

înotãm ºi chiar sã facem drumeþii
ori sã ne cãþãrãm pe munte, mulþi
dintre noi ne întoarcem la viaþa co-
tidianã odihniþi mental ºi încãrcaþi
sufleteºte, dar poate mai obosiþi fi-
zic. În acest caz, pe principiul “cui
pe cui se scoate”, dupã excursia
montanã sau chiar dupã câteva zile
la mare unde ne-au obosist apa, so-
arele ºi plimbãrile de la rãsãrit ori
apus, ar fi indicat sã ne oprim câte-
va zile într-o staþiune balnearã,
pentru a ne rãsfãþa ºi tonifia corpul
cu tratamentele pe care le oferã
complexurile hoteliere dedicate.

Se spune cã cele mai indicate
împotriva contracþiilor ºi înflamþii-
lor musculare sunt masajele cu ule-
iuri esenþiale. Acestea sunt extrac-
te din plante, fiind folosite ºi pen-
tru alte aspecte ale bunãstãrii fizice
ºi mentale, reprezentând o mare re-
sursã de sãnãtate. Uleiurile esen-
þiale au un puternic efect antisep-
tic, antiviral, analgezic ºi cicatri-
zant. Fiecare ulei esenþial are pro-
prietãþile sale unice, cele pentru
durerile musculare având efecte di-

ferite. Se considerã cã unele dintre
acestea ajutã la relaxare ºi amelio-
reazã tensiunea, în timp ce altele se
crede cã acþioneazã direct pe zone-
le dureroase pentru a reduce infla-
maþia. Potrivit specialiºtilor din
domeniu, printre uleiurile esenþiale
cu puternice proprietãþi aniinfla-
matorii se numãrã cel de busuioc,
uleiul de dafin, de pin ºi de
rozmarin.

La Herculum Spa, în cadrul
Afrodita Resort&Spa din Bãile
Herculane, oaspeþii pot beneficia
de toate proprietãþile acestor ierbu-
ri tãmãduitoare alegând ritualul
spa potrivit.

“HERCULE, It’s me” este un ri-
tual spa constând într-o baie terma-
lã mineralã cu o duratã de 45 de mi-
nute ºi un masaj energetic timp de
75 de minute, la preþul de 259 lei.

Legenda spune cã Hercule însuºi
a poposit pe malul Cernei, în apro-
pierea Cazanelor Dunãrii, în mi-
siunea sa de cãutare a Lânii de Aur.
Obosit fiind, la îndemnul unei lo-
calnice, ºi-a recãpãtat vigoarea
scãldând-se în apa de izvor. Legen-
da dãinuie ºi astãzi ºi apele ter-
mo-minerale miraculoase din sta-
þiunea Bãile Herculane, cea mai

veche din sud-estul Europei, conti-
nuã sã ofere împrejurimilor unici-
tate, iar aerul de aici este foarte pur.

Ritualul începe cu o baie în bazi-
nul cu apã mineralã termalã, cu
miºcãri uºoare ºi lente ale încheie-
turilor în apa caldã. Dupã procedu-
ri, tot ce trebuie sã face este sã re-
spirãm adânc ºi lent, pentru a ajuta
la reglarea ritmului cardiac, în timp
ce detoxifierea continuã. La final,
unul dintre experþii bazei de trata-
ment Herculum Spa ne va relaxa cu
un masaj.

Acest masaj lucreazã profund în
muºchi, dar în acelaºi timp ºi cu
fluxurile de energie ale corpului,
pentru a le readuce în echilibru.
Maseurul lucreazã intuitiv folo-
sind diverse tehnici, în funcþie de
ceea ce ne dorimeºti sau de ceea ce
are nevoie organismul nostru.
Vom deveni pe deplin conºtienþi ºi
de tensiunile din corp, apoi, trep-
tat, ºi de detensionarea care se
produce. În acest moment se rela-
xeazã atât corpul fizic, cât ºi min-
tea.

“Formula Hercule It’s” me este
alcãtuitã din ulei esenþial de busu-
ioc, dafin, pin ºi rozmarin, într-o
bazã de ulei de migdale. n

Medicul balneolog al bazei de tratament Ensana
din Sovata sublinaizã: "Procedurile medicale
recomandate se aleg dintre urmãtoarele: drenaj
limfatic, masaj subacval, masaj medical ºi
împachetãri cu nãmol sapropelic peloidogen
extras din Lacul Ursu".
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Suntem în top 10 la nivel mondial în lista
naþionalitãþilor care cãlãtoresc în Israel

lMinisterul Turismului din Israel: “Sezonul de plajã continuã pânã în noiembrie”

P
rima lunã de toamnã înseam-
nã startul oficial al sezonului
turistic în Israel. Chiar dacã
destinaþiile europene se pre-

gãtesc de temperaturi scãzute ºi preci-
pitaþii, în Israel sezonul de plajã se pre-
lungeºte pânã spre finalul lunii octom-
brie - începutul lunii noiembrie.
Turiºtii din Tel Aviv se pot bucura de
25- 28 de grade Celsius aproape toatã
toamna, iar temperatura apei ramâne
ridicatã (25-26 de grade).

Excelenþa Sa Reuven Azar,
Ambasadorul Israelului în România,
a subliniat: “Din punct de vedere tu-
ristic, Israelul are marele avantaj al
unui sezon care se poate extinde cu
usurinþã pe tot parcursul anului. Nu

avem temperaturi extreme în timpul
verii ºi nici precipitaþii excesive iar-
na. Cu toate acestea, suntem bucu-
roºi cã putem susþine faptul cã vara
se continuã în Israel pânã aproape de
luna noiembrie. Dupã mai bine de
doi ani pandemici, în care s-a cãlãto-
rit foarte puþin ºi cu maximã atenþie,
ne bucurãm cã anul acesta putem
încuraja turiºtii români sã cãlãtorea-
scã în Israel pentru a regãsi tempera-
turile de varã ºi plajele impecabile.
Dincolo de plaje, Israelul oferã
turiºtilor un mix unic de istorie, cul-
turã ºi viaþa de noapte. La doar jumã-
tate de orã distanþã avem cele locuri
religioase din Ierusalim ºi atmosfera
vibranta a Tel Aviv-ului”.

Toate cele 13 plaje din Tel Aviv au
primit distincþia Blue Flag, care cer-
tificã cele mai înalte standarde de
confort, siguranþã, curãþenie, accesi-
bilitate pentru persoanele cu dizabi-
litãþi ºi protecþia mediului. Tel Aviv
se alãturã, astfel, celor mai exclusi-
viste destinaþii din lume recunoscute
pentru plajele lor perfecte pentru re-
laxare ºi înot. Litoralul din Tel Aviv
are o lungime de 14 kilometri ºi se
întinde de la Herzliya la Bat Yam,
având un total de 13 plaje oficiale.
La fiecare plajã se gãsesc vestiare ºi
bãi, salvamari, o salã pentru acorda-
rea primului ajutor, scaune, ºezlon-
guri, pergole, scaune speciale pentru
persoanele cu dizabilitãþi care le per-

mite sã pluteascã pe apã ºi spaþii de
joacã pentru copii.

Românii sunt în top 10 la nivel
mondial în lista tuturor naþionalitãþi-
lor care cãlãtoresc în Israel ºi în top 5
la nivel european. Conform unui stu-
diu realizat în anii trecuþi de cãtre Mi-
nisterul Turismului din Israel, aproxi-
mativ 49% dintre vizitatorii români în
Israel au vârste cuprinse între 35 ºi 60
de ani ºi aproximativ 31% au vârste
cuprinse între 20 ºi 35 de ani. Princi-
palele destinaþii din Israel alese de vi-
zitatori sunt oraºele Tel Aviv ºi Ieru-
salim. Interesele românilor în Israel
sunt legate de vizitarea locurilor sfin-
te, dar ºi de gastronomie, plajã ºi viaþa
de noapte. n

Turismul local – în plinã dezvoltare; Litoralul
i-a dezamãgit pe români

D
upã o varã plinã, lipsitã de
restricþii, care a adus cifre-
le turismului naþional la
nivelul de dinainte de pan-

demie, rezultat la care a contribuit
semnificativ ºi emiterea voucherelor
de vacanþã de cãtre Guvernul Rom-
âniei, specialiºtii trag concluziile de fi-
nal de sezon.

Potrivit unui sondaj realizat de plat-
forma hotelierã online Travelminit.ro,
românii spun cã au fost primiþi cu cea
mai mare ospitalitate în Maramureº ºi
Bucovina (zone votate de 22,7% din-
tre respondenþi), în Transilvania (zonã
votatã de 20,9% dintre respondenþi) ºi
în Banat (cu 20,1% dintre responden-
þi). Acestea sunt, de altfel, ºi regiunile
în care turiºtii au gãsit cele mai bune

condiþii de cazare din România, semn
cã turismul local este în plinã dezvol-
tare ºi cã investiþiile în el aduc rezulta-
te. La polul opus, litoralul românesc
conduce în topul destinaþiilor de care
turiºtii au fost dezamãgiþi vara aceasta.

Bugetul mediu pentru
turistul român este de
150-300 de lei/noapte

Atunci când vine vorba de zonele în
care au gãsit cele mai bune unitãþi de
cazare, cu cel mai eficient raport cali-
tate/preþ, turiºtii au menþionat frecvent
Maramureº, Bucovina ºi regiunea
Transilvaniei (cu judeþele Braºov, Si-
biu, Harghita ºi Covasna în mod spe-
cial). De altfel, acestea sunt zonele în
care au fost întâmpinaþi cu ospitalitate

ºi în care s-au bucurat de atmosferã, de
experienþe autentice, de amabilitatea
personalului, aratã sursa citatã.

Potrivit sondajului Travelminit, în
ceea ce priveºte tarifele, turiºtii au ob-
servat creºteri mari ºi foarte mari în
comparaþie cu anul trecut la cazare,
mâncare, servicii wellness, atracþii tu-
ristice ºi transport. Cât despre bugetul
alocat unui sejur în România, situaþia
stã în felul urmãtor: 70,5% dintre re-
spondenþi ar aloca între 150 ºi 300 de
lei pentru o noapte de cazare/camerã
dublã, 19,4% ar aloca sub 150 de lei
pentru o noapte de cazare/camerã du-
blã, 8,6% ar aloca între 300 ºi 500 de
lei pentru o noapte de cazare/camerã
dublã, în timp ce doar 1,4% ar cheltui
peste 500 de lei pentru o noapte de

cazare/camerã dublã.
În ceea ce priveºte factorii care îi de-

terminã pe turiºti sã aleagã o cazare în
detrimentul alteia, pe prima poziþie se
aflã aspectul general al camerei ºi al uni-
tãþii. Urmeazã preþul, poziþionarea cazã-
rii (cât mai aproape de obiectivele de in-
teres), facilitãþile oferite de unitate, ser-
viciile suplimentare incluse în pachet
(acces la SPA, la sala de fitness etc.), dar
ºi condiþiile flexibile de rezervare.

La capitolul dezamãgiri, responden-
þii cercetãrii citate au trecut preþurile pe
prima poziþie, o dovadã în plus a faptu-
lui cã majorãrile din ultima perioadã au
stârnit multã nemulþumire în rândul
turiºtilor. Pe lista aspectelor de care au
fost dezamãgiþi se aflã ºi atitudinea per-
sonalului, aspectul camerelor, condiþii-

le precare de igienã, meniul restauran-
telor, dar ºi lipsa locurilor de parcare.

Cum îi pot atrage operatorii
din industria turismului pe
români

Prin sondajul realizat în rândul
turiºtilor, echipa Travelminit a încer-
cat sã afle direct care sunt criteriile ce
i-ar putea convinge pe români sã cãlã-
toreascã mai mult în România.

Aºa cum era de aºteptat, prima op-
þiune (votatã de peste 74% dintre re-
spondenþi) a fost ajustarea preþurilor la
salariile din România, astfel încât
turiºtii sã îºi permitã mai des concedii
în þarã. De asemenea, aceºtia îºi mai
doresc oferte de cazare care sã includã
mai multe facilitãþi ºi servicii în ace-

laºi preþ, investiþii în infrastructurã ºi
în unitãþile de cazare, o mai bunã pre-
gãtire a personalului, dar ºi
conceperea unui meniu inedit.

Feedback-ul este, la rândul lui, ex-
trem de important în procesul de
îmbunãtãþire a serviciilor din turism.
Potrivit sondajului Travelminit,
62,6% dintre respondenþi lasã un re-
view de fiecare datã când cãlãtoresc în
România, 28,4% lasã review dacã au
fost mulþumiþi de cazare, 6,5% lasã un
review dacã au fost dezamãgiþi, în
timp ce doar 2,5% susþin cã nu lasã ni-
ciodatã review. Nu în ultimul rând,
93,9% dintre ei sunt de pãrere cã re-
cenziile lãsate contribuie la îmbunãtã-
þirea serviciilor din industria turismu-
lui. n


